
Ajuntament de Palafrugell

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT DEL DIA 29 DE
MAIG DE 2012 

Núm.: PLE2012/4
Dia i hora: 29/05/2012 20:00:00
Lloc: Sala de Plens

Assistents

Alcalde Senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA
Regidor Senyor XAVIER ROCAS GUTIÉRREZ
Regidora Senyora JUDIT ZARAGOZA LLIRINÓS
Regidor Senyor JOAQUIM VENCELLS SERRA
Regidora Senyora MARGARITA MAURI JUNQUÉ
Regidor Senyor XAVIER RANGEL MARTÍNEZ
Tinent d'Alcalde Senyor ALBERT GÓMEZ CASAS
Regidor Senyor FREDERIC PRATS ESTEVE
Regidora Senyora MARIA TERESA FRIGOLA BORRÀS
Regidor Senyor LLUÍS PUJOL MASCORT
Regidora Senyora BEGONYA MONTALBAN VILAS
Regidor Senyora SERGI SABRIÀ BENITO
Regidor Senyor XAVIER VILÀ BONMATÍ
Regidor Senyor MÀRIUS LLEDÓ SALVADOR
Regidora Senyora CARME FARRARONS TURRÓ
Regidora Senyora NÚRIA RIVAS MASCARÓS
Regidor Senyor GUILLEM GENOVER RIBAS
Regidora Senyora ANA RECIO LÓPEZ
Regidora Senyora LAURA GALIANA GARCIA
Regidor Senyora XAVIER RODRIGO LÓPEZ
Regidora Senyora EDUARD GUERRA CASTILLO
Secretari acctal. Senyor PERE SALA CORNELL
Interventor acctal. Senyor GUSTAU TAPIAS SOLÀ

A la Sala de Plens de la Casa Consistorial es reuneix el Ple per fer sessió Ordinària en
primera convocatòria, essent les vuit del vespre del dia 29 de maig de 2012.

1.- LECTURA DE LES ACTES DE LES SESSIONS ANTERIORS.-  Aprovació.-
 
Tot seguit es donen per llegides les actes de les sessions anteriors corresponents a la
sessió ordinària del dia 24 d’abril de 2012 i a la sessió extraordinària del dia 27 d’abril
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de 2012, els esborranys de les quals han estat tramesos a tots els membres de la
Corporació; i s’aproven.

2.- RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA.- Coneixement.-

Es dóna compte,  a l’efecte d’assabentat,  de les Resolucions dictades per l’Alcalde
President, durant els següents períodes:

         Període compres entre el 17 d’abril de 2012 i el 24 de maig de 2012, número en
ordre correlatiu creixent de la 884/2012 a la 1270/2012.

3.- ORDENANÇA MUNICIPAL REGULADORA DE LA SIMPLIFICACIÓ DE TRÀMITS
I REDUCCIÓ DE LA CÀRREGA BUROCRÀTICA.- Aprovació inicial.-
 
Intervé la  senyora Zaragoza manifestant  que aquesta ordenança quedarà sobre la
taula perquè des d’una àrea de l’Ajuntament se’ns ha demanat poder-ne fer un millor
estudi  i  poder-hi  fer  unes  petites  modificacions,  amb  la  qual  cosa,  revisarem tota
l’ordenança, aportarem tota la previsió que té aquesta àrea i passarà pel Ple del mes
que ve.
 
Intervé el senyor Lledó manifestant que voldrien fer una aportació, en el sentit que no
enteníem que hagués aparegut una notícia en el Punt Diari que digués que a partir
d’ara a les llicències d’obres menors se’ls hi exigiria una sèrie de documentació, que
primer entenem que segurament l’administració, fins i tot pel criteri d’interconnectivitat
entre les diverses administracions ja hauria de poder accedir a aquesta documentació,
i l’altra que si l’ordenança diu quina documentació s’ha de presentar per les llicències
menors, o per les obres menors en règim de comunicació, el que no entenem és que
després aparegui que s’ha de demanar una altra documentació, jo el que els hi voldria
dir és que ho tinguin en compte per quan hagin d’elaborar la versió definitiva.
 
El senyor Fernández manifesta que, en qualsevol cas, això fa referència a un acord de
Junta de Govern que el que feia és que demanava documentació complementària, al
demanar  llicències  en  relació  al  tema  d’altes  d’IAE,  justificació  de  pagament
d’impostos, és documentació complementària que evidentment haurà d’estar recollida
en aquesta ordenança, però no impedeix que el govern pugui prendre l’acord abans i
després s’incorpori a l’ordenança, en qualsevol cas, no ho impedeix en absolut, per
altra  part,  entenem que hi  hagi  una proposta per intentar  posar  ordre a una sèrie
d’activitats econòmiques que hi  ha, que nosaltres hem entès que en alguns casos
feien les obres i les empreses que les feien no estaven tal com han d’estar pel que fa a
la normativa de competències de mercat.
 
 
En conseqüència es deixa sobre la taula aquest assumpte de l'ordre del dia de la
sessió.

4.- NOMENAMENT DELS MEMBRES DEL CONSELL DE GESTIÓ I PARTICIPACIÓ
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DE CALELLA.- Aprovació.- 

El senyor Fernandez proposa fer el debat conjunt dels punts números 4, 5, 6 i 7 de
l’ordre del dia, perquè és el mateix, el que passa és que fa referència a nuclis urbans
diferents. Continua dient que aquí del  que es tracta és de fer  l’aprovació definitiva
d’aquests òrgans. Tots han fet la proposta dels seus membres, excepte Calella que en
proposa cinc més un que no forma part de l’Associació de Veïns, la resta són quatre
més un, que és una de les esmenes que es va recollir dels estudis que varen fer les
diferents associacions, i per tant seria ja l’aprovació definitiva d’aquests òrgans, que jo
crec, el govern està convençut que ens han d’ajudar, han de permetre, primer poder
fer propostes directament a Juntes de Govern o plenari, i segon, sobretot que sigui un
òrgan de fiscalització i seguiment d’aquelles actuacions que l’Ajuntament ha de fer en
aquests nuclis urbans.
La previsió que tenim des del govern és de fer la primera reunió el mes de juny, a tots
els nuclis urbans, per tant, ho posarem ja en marxa per treballar, i a partir d’aquí farem
una ordre del dia per intentar posar els punts que tothom cregui oportú debatre en
aquesta primera reunió que farem. Cal  dir  que així  com els nuclis que tenen local
social, és fàcil saber on ho farem, que serà en el local social dels nuclis, i els que no
tinguin local social,  o bé ho farem on ens indiquin ells o bé ho faríem en el  propi
Ajuntament.
 
- senyor Genover: En primer lloc vull justificar que la nostra postura no té res a veure
amb les persones designades, les quals mereixen tot el nostre respecte i consideració,
això vagi per endavant. Sinó que nosaltres volem ser coherents, tal com ho varem ser
a l’aprovació inicial i en la definitiva, que nosaltres, sincerament, creiem que aquests
consells no són molt operatius. Semblen molt participatius, d’entrada, però el nostre
grup creiem que seran poc operatius. Tenen una mecànica molt feixuga, convocar les
reunions, absències que hi haurà; si ja en totes les comissions i consells que tenim
aquí a l’Ajuntament, no és fàcil convocar-les, per tant, nosaltres insistim en el mateix
punt, des de l’Entesa, que el millor que veiem per aquests districtes seria la figura del
regidor de districte com a interlocutor amb les associacions de veïns, per tant, el nostre
vot serà l’abstenció.
 
- senyor Sabrià: Per part d’Esquerra, crec que hem exposat repetidament també, una
posició semblant a la de l’Entesa, perquè tenim la sensació que el que estem fent aquí
no és agilitzar, que és el que fèiem en el punt tres, sinó augmentar la complexitat, i que
per tant, això no anirà en benefici del funcionament àgil i de la capacitat de decidir.
Però en canvi el plantejament que fem nosaltres és a la inversa que l’Entesa, això és
l’aprovació  del  nomenament  dels  membres  del  Consell  de  Gestió,  les  propostes
venen, en general, de les mateixes entitats i per tant, nosaltres aquí no hi posarem cap
pega i votarem a favor dels noms que es proposen.
 
-  senyor Fernández: Bé, en qualsevol  cas, jo entenc que, d’alguna manera, en un
primer moment, quan això es posi en marxa, hi hagi aquesta sensació que potser no
són prou  operatius,  però  en  tot  cas,  treballarem perquè siguin  operatius  i  des  del
govern,  que  som els  que,  d’alguna  manera,  hem de  convocar  aquestes  reunions,
evidentment les convocarem, jo crec que els veïns que han proposat pels Consells,
seran els que tindran més fàcil venir a les reunions, per tant, tampoc es faran reunions
cada mes ni molt menys, sinó que es reuniran un mínim de cada dos mesos i quan es
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cregui oportú, per tant no crec que sigui un esforç tant gran. Aleshores, ja dic, el nostre
compromís és treballar perquè siguin operatius, i agraeixo als grups el seu significat
del vot. 

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Atès que d'acord amb l'article 9 dels Estatuts dels Consells de Gestió i Participació
dels  nuclis  de  Calella,  Llafranc,  Tamariu  i  Llofriu,  és  necessari  nomenar  els  seus
membres i representants.

Atès que s'han comunicat a l'Àrea de Secretaria de l'Ajuntament de Palafrugell, per
part de l'Associació de Veïns i Amics de Calella, la següent proposta:

– Francesc Vaqué Tàboas
– Josep Esteba Gelpí
– Xavier Gómez Meier (secció turisme)
– Jordi Penas Iriberri (secció nàutica)
– Eulàlia Olivé Abella (secció comerç)

Atès el que estableix l'article 29 del Reglament de participació Ciutadana, que permet
crear òrgans de participació anomenats consells.

Atès  el  que  estableixen  els  articles  9.2  i  23.1  de la  Constitució  espanyola,  29  de
l'Estatut d'autonomia de Catalunya, 70 bis de la Llei 7/1985 i 154 del text refós de la
Llei Municipal de Règim Local de Catalunya.

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Prats, Pujol,  i  les senyores Montalban i  Frigola (CiU),  els senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i del senyor Guerra (PxC), total setze
vots a favor;  i  les abstencions de les senyores Rivas i  Recio,  del  senyor  Genover
(Entesa), de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total cinc abstencions:

Primer.- Nomenar com a membres dels Consell de Gestió i Participació del nucli de
Calella, amb veu i vot:

President: L'Alcalde-President, senyor JULI FERNANDEZ IRUELA
Vicepresident:  el  regidor  de  Relacions  Ciutadanes  senyor  FREDERIC  PRATS
ESTEVE
Vocals:

– El Primer Tinent d'alcalde, senyor ALBERT GOMEZ CASAS
– senyor FRANCESC VAQUÉ TÀBOAS
– senyor JOSEP ESTEBA GELPÍ
– senyor XAVIER GOMEZ MEIER (secció turisme)
– senyor JORDI PENAS IRIBERRI (secció nàutica)
– senyora EULÀLIA OLIVE ABELLÁ (secció comerç)
– senyora  MARIA  TERESA  GALÍ  CORREDOR  (no  pertany  a  l'Associació  de
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Veïns i Amics)

Segon.- Notificar el present acord a l'associació de Veïns i Amics de Calella i a les
persones nomenades.

5.- NOMENAMENT DELS MEMBRES DEL CONSELL DE GESTIÓ I PARTICIPACIÓ
DE LLAFRANC.- Aprovació.-  

Atès que d’acord amb l’article 9 dels Estatuts dels Consells de Gestió i Participació
dels  nuclis  de  Calella,  Llafranc,  Tamariu  i  Llofriu,  és  necessari  nomenar  els  seus
membres i representants.
 
Atès que s’han comunicat a l’Àrea de Secretaria de l’Ajuntament de Palafrugell, per
part de l'Associació de Veïns i Amics de Llafranc i de l'Associació de Veïns Cypsele de
Llafranc, la següent proposta:
 

– German Asensio Aracil
– Xavier Dominguez Viñolas
– Conxita Olives Ribas
– Guillermo Fuentes Figueras

Atès el que estableix l'article 29 del Reglament de participació Ciutadana, que permet
crear òrgans de participació anomenats Consells.

Atès  el  que  estableixen  els  articles  9.2,  23.1  de  la  Constitució  Espanyola,  29  de
l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, 70 bis de la Llei 7/1985 i 154 del text refós de la
Llei Municipal de Règim Local de Catalunya.

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Prats, Pujol,  i  les senyores Montalban i  Frigola (CiU),  els senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i del senyor Guerra (PxC), total setze
vots a favor;  i  les abstencions de les senyores Rivas i  Recio,  del  senyor  Genover
(Entesa), de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total cinc abstencions:

Primer.- Nomenar com a membres del Consell de Gestió i Participació del nucli de
Tamariu, amb veu i vot:
 
President: L'Alcalde-President, senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA. 
Vicepresident:  El  regidor  de  Relacions  Ciutadanes  senyor  FREDERIC  PRATS
ESTEVE
Vocals:

- El Primer Tinent d'Alcalde, senyor ALBERT GOMEZ CASAS
- senyor GERMAN ASENSIO ARACIL
- senyor XAVIER DOMINGUEZ VIÑOLAS
- senyora CONXITA OLIVES RIBAS
- senyor GUILLERMO FUENTES FIGUERAS
- senyor ANTONI MENDIETA FITER (no forma part de cap Associació de Veïns)
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Segon.-  Notificar  el  present  acord  a l'associació  de  Veïns  i  Amics  de Llafranc,  a
l'Associació de Veïns Cypsele i a les persones nomenades.  

6.- NOMENAMENT DELS MEMBRES DEL CONSELL DE GESTIÓ I PARTICIPACIÓ
DE TAMARIU.- Aprovació.- 

Atès que d’acord amb l’article 9 dels Estatuts dels Consells de Gestió i Participació
dels  nuclis  de  Calella,  Llafranc,  Tamariu  i  Llofriu,  és  necessari  nomenar  els  seus
membres i representants.
 
Atès que s’han comunicat a l’Àrea de Secretaria de l’Ajuntament de Palafrugell, per
part de l'Associació de Veïns i Amics de Tamariu, la següent proposta:

– Salvador Pellicer Saballs
– Albert Esteva Plaja
– Lluís Gerones Fontfreda
– Joan Tané Casadevall
– Lluís Pellicer Trilla

Atès el que estableix l'article 29 del Reglament de participació Ciutadana, que permet
crear òrgans de participació anomenats Consells.

Atès  el  que  estableixen  els  articles  9.2,  23.1  de  la  Constitució  Espanyola,  29  de
l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, 70 bis de la Llei 7/1985 i 154 del text refós de la
Llei Municipal de Règim Local de Catalunya.

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Prats, Pujol,  i  les senyores Montalban i  Frigola (CiU),  els senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i del senyor Guerra (PxC), total setze
vots a favor;  i  les abstencions de les senyores Rivas i  Recio,  del  senyor  Genover
(Entesa), de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total cinc abstencions:

Primer.- Nomenar com a membres del Consell de Gestió i Participació del nucli de
Tamariu, amb veu i vot:
 
President: L'Alcalde-President, senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA. 
Vicepresident:  El  regidor  de  Relacions  Ciutadanes  senyor  FREDERIC  PRATS
ESTEVE
Vocals:

- El Primer Tinent d'Alcalde, senyor ALBERT GOMEZ CASAS
- senyor SALVADOR PELLICER SABALLS
- senyor ALBERT ESTEVA PLAJA
- senyor LLUÍS GERONES FONTFREDA
- senyor JOAN TANÉ CASADEVALL
- senyor LLUÍS PELLICER TRILLA
- senyor MARC PIFERRER CORREDOR (no pertany a l'Associació de Veïns i
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amics)
 
Segon.-  Notificar el present acord a l'associació de Veïns i Amics de Tamariu i a les
persones nomenades. 

7.- NOMENAMENT DELS MEMBRES DEL CONSELL DE GESTIÓ I PARTICIPACIÓ
DE LLOFRIU.- Aprovació.- 

Atès que d’acord amb l’article 9 dels Estatuts dels Consells de Gestió i Participació
dels  nuclis  de  Calella,  Llafranc,  Tamariu  i  Llofriu,  és  necessari  nomenar  els  seus
membres i representants.
 
Atès que s’han comunicat a l’Àrea de Secretaria de l’Ajuntament de Palafrugell, per
part de l'Associació de Veïns i Amics de Llofriu, la següent proposta:
 
·         Josep Estañol Vilahur
·         Jaume Alsina Mercader
·         Joan Matamala Gispert
·         Josep Sabrià Massó
 
Atès el que estableix l'article 29 del Reglament de participació Ciutadana, que permet
crear òrgans de participació anomenats Consells.
 
Atès  el  que  estableixen  els  articles  9.2,  23.1  de  la  Constitució  Espanyola,  29  de
l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, 70 bis de la Llei 7/1985 i 154 del text refós de la
Llei Municipal de Règim Local de Catalunya 

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Prats, Pujol,  i  les senyores Montalban i  Frigola (CiU),  els senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i del senyor Guerra (PxC), total setze
vots a favor;  i  les abstencions de les senyores Rivas i  Recio,  del  senyor  Genover
(Entesa), de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total cinc abstencions:

Primer.- Nomenar com a membres del Consell de Gestió i Participació del nucli de
Llofriu, amb veu i vot:
 
President: L'Alcalde-President, senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA. 
Vicepresident:  El  regidor  de  Relacions  Ciutadanes  senyor  FREDERIC  PRATS
ESTEVE
Vocals:

- El Primer Tinent d'Alcalde, senyor ALBERT GOMEZ CASAS
- senyor JOSEP ESTAÑOL VILAHUR
- senyor JAUME ALSINA MERCADER
- senyor JOAN MATAMALA GISPERT
- senyor JOSEP SABRIÀ MASSÓ
- senyora FINA MARÍ ROCA (no pertany a l'Associació de Veïns)
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Segon.-  Notificar el present acord a l'associació de Veïns i Amics de Llofriu i a les
persones nomenades. 
 

8.- TEXT REFÓS DE L'ORDENANÇA MUNICIPAL REGULADORA DEL REGISTRE
D'UNIONS CIVILS - ADAPTACIÓ A LA LLEI 25/2010.- Aprovació definitiva.-

Intervé la senyora Zaragoza manifestant que es va fer l’aprovació inicial el dia 28 de
febrer de 2012, ha sortit a exposició pública i no hi ha hagut al·legacions, però sí que
s’ha  fet  una  modificació  d’ofici,  i  s’ha  fet  arrel  d’una  petició  que  ens  havia  fet  el
Defensor del Ciutadà. És una modificació que es fa per evitar el frau de Llei, en un
primer moment demanàvem que per fer la inscripció en el registre de parelles de fet hi
havia d’haver la convivència efectiva de dos anys, tenir un fill en comú encara que no
es tinguessin els dos anys de convivència, o escriptura pública, que era el punt c), i per
evitar aquest frau, perquè hem vist que ja hi ha hagut dues peticions per inscriure’s, és
el punt c) queda modificat, i en comptes d’haver-hi l’aportació d’una escriptura pública,
ha de ser escriptura pública més l’acreditació d’un any de convivència. Per la resta,
l’ordenança queda igual.
 
- senyora Rivas: Evidentment no podem fer altra cosa que votar a favor, perquè estem
parlant de l’adaptació a la Llei 25/2010, i això és una aprovació definitiva, però sí que
volem fer una queixa, en el sentit que novament ens trobem amb una comissió creada
que no s’ha reunit mai, i estem ja a l’aprovació definitiva. La nostra queixa és que, com
sempre, si vostès creen comissions, en  les quals volen que els grups de l’oposició hi
participem, per  favor,  les  reuneixin,  sinó,  no les  creïn,  perquè està  creada,  durant
l’aprovació inicial aquesta comissió no s’ha reunit mai, i amb l’aprovació definitiva no
s’ha tornat a reunir. Així doncs, vagi per endavant la nostra queixa, però el nostre vot a
favor perquè evidentment és una adaptació a la Llei.  
 
-  senyor  Sabrià:  Una  pregunta  molt  senzilla.  A  nosaltres  ens  agradaria  saber  si
aquesta modificació d’última hora, feta a instàncies del Defensor del Ciutadà, és fet
perquè  li  arriba  aquesta  situació  al  defensor  del  ciutadà,  o  feta  pel  Defensor  del
Ciutadà a iniciativa pròpia.
 
-  senyora Zaragoza:  Pel  que fa  a la senyora Rivas,  dir-li  que no s’ha convocat  la
Comissió Redactora perquè era una ordenança molt tècnica i únicament es referia al
que era l’aplicació del Dret Civil Català a la nostra Ordenança.
Pel que fa a la pregunta del senyor Sabrià, dir-li  que es va produir una petició del
defensor del ciutadà al secretari per haver denegat una inscripció d’una parella de fet,
va ser quan es va veure que aquesta parella de fet actuava amb frau de Llei perquè tot
ens derivava a què portaven onze dies només de convivència i ja havien fet tots els
tràmits per poder tenir aquesta inscripció. Molts Ajuntaments han anul.lat el registre
d’unions civils per aquest efecte, per evitar els fraus de Llei, que són reincidents, el
secretari va informar al defensor del perquè s’havia denegat aquesta inscripció i ens
varem trobar amb una altra casuística als dos dies, i és a partir d’aquí que ho varem
revisar i varem acordar que era millor protegir el sistema per evitar els fraus de Llei.     
 
Tot seguit se sotmet a votació la proposta d’acord, per la qual cosa, en conseqüència:
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Atès que és atribució del Ple l’aprovació d’ordenances i reglaments municipals, d’acord
amb el disposat en els articles 22.2.d) de la Llei de bases de règim local (LRBRL), 55
del Text refós de règim local (TRRL), 63 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels
ens locals (ROAS) i 50.3 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de
les entitats locals (ROF).
 
Atès que el Ple de l’Ajuntament de Palafrugell, el dia 28 de febrer de 2012, va aprovar
inicialment el text refós de l'ordenança municipal reguladora del registre d'unions civils
per adaptar-la a la Llei 25/2010, per posteriorment sotmetre-la a informació pública en
el següent Butlletí:   BOP de Girona número 56, de 20 de març de 2012, al DOGC
úmero 6091, de 20 de març de 2012, al Punt diari del dia 15 de març de 2012 i al
Tauler d'edictes, finalitzant el termini d’exposició al públic el dia 26 d'abril de 2012.
 
Atès que dins del termini legal d’informació pública no s’han presentat al·legacions.

Atès  l'informe  emès  pel  secretari  de  la  Corporació,  el  dia  2  d'abril  de  2012,  que
literalment diu:

A petició del Defensor del Ciutadà de l’Ajuntament de Palafrugell es realitza l’esmentat
informe jurídic, i en concret, sobre el següent extrem:
 
-  Denegació de la  inscripció en el  Registre de Parelles de Fet  de l’Ajuntament  de
Palafrugell del senyor MW de nacionalitat pakistaní i de la senyora AIG.
 
Als anteriors fets li són d’aplicació les següents
 
CONSIDERACIONS JURÍDIQUES:
 
Primera.- D’acord amb el que estableix l’article 6.4 del Codi Civil, ens trobem amb un
supòsit de frau de Llei  ja que, d’acord amb el certificat de convivència expedit per
l’Oficina del  Padró d’Habitants,  el  senyor MW, està empadronat  des del dia 13 de
febrer de 2012 amb la presumpta parella de fet i al cap de dos dies naturals formalitza
escriptura de constitució de parella de fet amb el Notari de Palafrugell (15 de febrer de
2012)  i  el  24  de febrer  de  2012 sol.licita  la  inscripció  conjunta  en  el  Registre  de
Parelles de Fet de l’Ajuntament de Palafrugell, amb la senyora AIG.
 
Segona.- Es presumeix que l’objectiu de l’esmentat ciutadà és assolir la inscripció en
el registre de parelles de fet de l’Ajuntament de Palafrugell per tal d’obtenir la tarja de
residència comunitària a l’intentar acreditar que conviu de forma estable i continuada
amb la ciutadana comunitària AIG (només 11 dies naturals). Aquest objectiu no deixa
de ser un frau de Llei ja que durant una setmana realitza una sèrie d’actes amb el
propòsit d’aconseguir un resultat prohibit, en concret busca obtenir la cobertura formal
i legal del Registre de Parelles de Fet de Palafrugell perquè no li afectin frontalment
les  normes  d’estrangeria  aplicables  a  ciutadans  extracomunitaris  (Llei  Orgànica
4/2000) i obtenir la tarja comunitària de resident europeu.
 
Tercer.- Enfront aquesta situació, molts ajuntaments han adoptat la mesura dràstica
de suprimir el registre de parelles de fet (Barcelona, Sabadell, Salt i Banyoles, a títol
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enunciatiu),  i  altres,  han  decidit  suspendre  les  inscripcions  amb  caràcter  cautelar
(Vilafranca del Penedès i Santa Margarida i els Monjos, a títol enunciatiu)
 
Per tot l’exposat s’informa:
 
Que el  Decret  d’Alcaldia  411/2012 s’ajusta  a la  legalitat,  no obstant  l’exposat,  els
afectats  poden  interposar  recurs  de  reposició  a  l’Ajuntament  de  Palafrugell,  amb
caràcter potestatiu o bé acudir directament a la jurisdicció contenciosa administrativa,
si no s’estan d’acord amb l’esmentada resolució.

Atès  que,  d'acord  amb  l'exposat,  cal  establir  un  mecanisme  de  control  que  eviti
inscripcions  d'aquests  tipus  només  amb  l'escriptura  pública  i  una  convivència
hipotètica de parella de fet,  de dues o tres setmanes,  s'ha inclòs a l'ordenança, a
l'apartat  12.2  k),  que  a  part  .'aportar  l'escriptura  pública  notarial,  caldrà  acreditar,
acumulativament, un període de convivència conjunt i ininterromput d'un any.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Aprovar definitivament el text refós de l’Ordenança municipal reguladora del
Registre d'unions civils, per adaptar-la a la Llei 25/2010.
 
Segon.- Publicar  aquest  text  refós  al  Butlletí  Oficial  de  la  Província  de Girona,  al
Tauler  d’anuncis  de  la  Corporació  i  realitzar  anunci  indicatiu  al  Diari  Oficial  de  la
Generalitat de Catalunya.

9.- MODIFICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA CONSISTENT EN SUPLEMENT DE CRÈDIT
A CÀRREC DEL ROMANENT DE TRESORERIA DEL PRESSUPOST DE L'IPEP.-
Aprovació inicial.-

Intervé el  senyor  Fernández manifestant  que ens trobem davant  d’una modificació
pressupostària, referent al pressupost de l’IPEP, i que la font de finançament també és
el romanent de tresoreria del propi IPEP, i el que suplementem són unes partides per
un import de 17.521 euros.
 
-  senyora  Galiana:  Des  del  Partit  Popular  de  Catalunay,  nosaltres  mantindrem  la
mateixa línea de l’abstenció, perquè entenem que les modificacions pressupostàries
són decisions de govern.
 
-  senyora  Rivas:  Com  en  totes  les  modificacions  pressupostàries,  i  com  deia  la
companya  del  Partit  Popular  de  Catalunya,  el  nostre  grup  mantindrà  el  vot  de
l’abstenció per decisió de govern.
 
-  senyora  Farrarons:  El  grup  d’Esquerra  també  s’abstindrà,  però  volem  preguntar
perquè  havent-hi  hagut  una  reunió  de  l’IPEP,  no  se’ns  va  informar  d’aquesta
modificació  pressupostària.  Entenem  que  és  el  pressupost  de  l’IPEP  i  les
modificacions pressupostàries de l’IPEP, passen per l’IPEP bans d’anar a plenari.
 
- senyor Gòmez: Pot ser que no se n’informés, en tot cas, és un error i assumeixo la
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part que em toca per no haver-ho passat.
 
Tot seguit se sotmet a votació la proposta d’acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista  la  memòria  de  l’Alcaldia-Presidència en  la  que  es  proposa  una  modificació
pressupostària consistent  en  suplements  de  crèdits mitjançant  el  romanent  de
tresoreria.

Vist l’informe d’Intervenció de data 21 de maig  de 2012

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Prats, Pujol, i les senyores Montalban i Frigola (CiU), total onze vots a
favor; i les abstencions dels senyors Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC),
de les senyores Rivas i Recio, del senyor Genover (Entesa), de la senyora Galiana i el
senyor Rodrigo (PP),i del senyor Guerra (PxC), total deu abstencions:

Primer  .-    Aprovar l’expedient de modificació pressupostària, consistent en suplement
de crèdits  mitjançant el romanent de tresoreria, que s’indica a continuació:

– Suplement de crèdit

Partida Denominació Crèdit inic. Suplement Crèdit def.

32.430.22610 Flors i Violes 20.000,00 5.000,00 25.000,00

32430.220.01 Edició de material 55.500,00 10.021,18 65.521,18

32.430.22602 Altres  despeses  foment
turisme 

30.280,00 2.500,00 32.780,00

                                 Total suplements de crèdit                           17.521,18
 

– Fons de finançament

Concepte Denominació Import

870.01 Romanent de tresoreria per a suplements de crèdits 17.521,18

  Total 17.521,18
 
Segon.- De conformitat amb el que disposa l’article 168 del Reial Decret Legislatiu
2/2004 de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals, publicar el present acord en el Butlletí Oficial de la Província, per un
termini de quinze dies hàbils, durant els quals s’admetran reclamacions i suggeriments
davant el Ple, el qual disposarà d’un mes per resoldre-les. En cas que no es presentin
reclamacions, l’expedient s’entendrà definitivament aprovat.

10.- PLA DE MILLORA URBANA DE LA FINCA SITUADA AL CARRER DE VICENS
VIVES NÚM. 10, A PALAFRUGELL. Aprovació inicial.-
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Intervé el senyor Rangel manifestant que avui es porta a aprovació inicial aquest Pla
de millora urbana, a proposta dels privats. Per situar-nos, està al carrer Vicens Vives,
que és el carrer de la pujada tant forta del Molí de vent, que el planejament definia
com una qualificació de zona d’alineació vial amb l’epígraf a.14, bàsicament per tapar
una mitgera que hi ha a la part més baixa i més propera en el Mestre Sagrera. El que
proposen és un petit canvi mantenint una teòrica  alineació vial però ara en forma de
retranqueix, ajustant-se a la corba que fa el propi carrer, i  sense tocar ni sostre ni
nombre d’habitatges,  el  que fan és una proposta que,  a efectes de tramitació,  ha
d’estar suportada pel planejament derivat en la forma de Pla de millora urbana, i per
això avui es porta aquí aquesta aprovació inicial. Les úniques condicions bàsicament
són donar una resposta al tracte que se li ha de donar a aquesta mitgera que estava
en  el  planejament  vigent  i  com  serà  el  tracte  que  es  donarà  a  la  part  de
l’enjardinament que dóna al carrer Vicens Vives.
 
-  senyor  Lledó:  El  primer  seria  una pregunta  de caire  administratiu,  entenem que
potser el secretari hauria de dir en quina situació està el senyor Fede Prats, en relació
a aquest punt, si hauria d’assistir aquí o hauria d’estar com a públic. Aquesta és una
pregunta que li traslladem al secretari.
 
- senyor Fernández: El senyor Fede Prats s’abstindrà, el que no sé és si es pot estar
aquí ho ha d’anar a fora. Bé, és pot estar aquí però s’ha d’abstenir i no pot participar
en el debat.
 
- senyor Lledó: D’acord, gràcies, teníem dubtes de com s’havia de resoldre. Nosaltres,
des del grup d’Esquerra, varem comentar a la comissió, que no enteníem l’interès
públic que justificava la tramitació d’aquest Pla de Millora Urbana, però en tot cas, és
lícit que es pugui portar a Ple, i en el que sí que teníem dubtes, i el senyor Rangel
entenc que és el que ha volgut comentar però potser no ha quedat prou clar, era el
tema del vial que és sòl públic i que afecta a l’entrada a una finca i que ara s’ha inclòs
en aquest Pla de Millora Urbana. Nosaltres entenem que no queda resolt de quina
manera es donarà accés a aquesta finca.
 
-  senyor  Rangel:  Jo  crec  que a la  Comissió  Informativa  va quedar  prou clar,  em
sembla que aquesta mateixa pregunta vostè la va fer allà i l’arquitecte municipal li va
contestar,  i  jo  li  podria contestar  amb les mateixes paraules amb les que se li  va
contestar a la Comissió Informativa. Aquest pas privat dóna accés a un habitatge que
no té sortida cap al vial públic, i aquí se li va explicar el perquè no tenia sortida, i que
l’única accés possible actualment és per aquest pas, que no té la consideració de vial,
tot  i  que  cadastralment  tampoc  és  de  titularitat  privada,  és  a  dir,  és  una situació
d’aquelles estranyes, complexes i que al Molí de Vent n’hi ha alguna més i que l’única
voluntat és de mantenir-la, sense entrar en cap de les consideracions en les quals en
altres llocs entraríem, de públic o privat, és a dir mantenir la situació preexistent sense
acabar-hi d’entrar en relació a l’obligatorietat que representaria si aquesta espai, com
que és vial, esdevingués públic,  amb tots els conceptes que genera la paraula públic.
No sé si li he aclarit gaire més del que varem fer a la Comissió Informativa, però és tot
el que li puc dir. 
 
Tot seguit se sotmet a votació la proposta d’acord, per la qual cosa, en conseqüència:
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Vist el Pla de millora urbana de la finca situada al carrer de Vicens Vives núm. 10, a
Palafrugell, promogut per la societat Impals, SL, representada pel senyor Joan Martí
Farró i presentat al registre general de l’Ajuntament en data 24 de novembre de 2011,
amb registre d’entrada núm. 17.291.
 
Atès l’informe emès per l’Arquitecte Municipal, el senyor Jordi Font Bel, en data 21 de
maig de 2012, on manifesta que l’àmbit del Pla de Millora Urbana presentat inclou una
finca amb façana al carrer de Vicens Vives, que actualment té la consideració de sòl
urbà consolidat, amb la qualificació de zona d’alineació a vial, en illa oberta, a13, i en
els plànols d’ordenació es fixa una fondària edificable de 12 metres, en planta baixa
més una planta pis, de la qual en resulta un sostre edificable total de 650,70 m2.
 
Atès  que  al  mateix  informe,  l’Arquitecte  Municipal  manifesta  que  el  POUM  de
Palafrugell, vigent des del 3 d’abril de 2007, no contempla que a aquesta finca s’hagi
de tramitar  un planejament  derivat,  pel  que la redacció del  mateix  és voluntat  del
promotor i la seva tramitació és possible ja que així es contempla a l’article 70.1.b) del
Decret  Legislatiu  1/2010,  de 3 d’agost,  pel  qual  s’aprova el  Text  Refós de la  Llei
d’Urbanisme, modificat per la Llei 3/2012, de 22 de febrer, que estableix la possibilitat
de tramitar  plans de millora urbana que tinguin l’objectiu de regular  la composició
volumètrica i les façanes.
 
Atès que a l’informe de l’Arquitecte Municipal també es fa constar que, donat que
aquest  document  no  planteja  alteracions  ni  en  els  usos  principals  ni  en  els
aprofitaments  ni  en  les  càrregues  urbanístiques  ni  en  l’estructura  fonamental  del
planejament urbanístic general i, per tant, d’acord amb la regulació de l’article 70.4 del
citat Decret Legislatiu 1/2010, no requereix de modificació del planejament urbanístic
general.
 
Atès que al mateix informe de l’Arquitecte Municipal, i a títol de conclusió, manifesta el
següent:
 
“.......
La proposta del POUM actual és d’una ordenació alineada a vial, seguint la línia del
carrer Vicens Vives, amb independència que l’alineació d’aquest carrer, en un punt,
inicia una forma curvilínia.
 
La proposta d’aquest Pla de millora urbana és la de transformar aquesta alineació
continua en una implantació de línies obliqües, a fi i efecte que l’edificació resultant
sigui ortogonal amb els límits de propietat i, tot plegat, separant-se de l’alineació del
carrer Vicens Vives. En definitiva, la proposta neix de la voluntat d’implantar quatre
habitatges en filera a la finca objecte del  Pla de millora urbana i  adaptant-se a la
rasant del terreny en cadascun dels habitatges.
 
L’aprofitament  final  proposat  és  lleugerament  inferior  al  previst  pel  POUM,  si  bé
insignificant en quant a edificabilitat, però més representatiu pel que fa a la densitat
atès que passa de nou a quatre habitatges.
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En  definitiva,  per  aconseguir  aquest  objectiu  el  que  es  proposa  és  passar  de  la
qualificació  d’alineació  a  vial,  a13,  a  una  ordenació  de  volumetria  específica  de
configuració unívoca, a32.
 
En funció que la implantació proposada no representa un increment d’aprofitament i
alhora permet utilitzar millor l’espai interior d’illa com a jardí dels habitatges proposats,
es  pot  acceptar  la  proposta  presentada i  procedir  a  la  tramitació  d’aquest  Pla  de
millora  urbana,  per  bé  que  caldrà,  durant  el  tràmit  d’informació  pública,  que
s’introdueixin les següents observacions:
 
a)      Nomenar  la  qualificació  proposada  com  a321p2,  carrer  Vicens  Vives,
corresponent  a  la  volumetria  específica  de  configuració  unívoca,  en  agrupació
unifamiliar,  pel  carrer  Vicens  Vives,  als  efectes  de  mantenir  la  relació  en  el
desenvolupament del POUM. En coherència amb aquesta ordenació, cal que al plànol
de proposta d’ordenació s’acoti amb precisió la volumetria resultant, alhora que es fixi
el  punt  d’aplicació  de  l’alçada  reguladora  en  els  diferents  trams  d’edificació.  En
conseqüència, tots els plànols propis d’un avantprojecte d’edificació aportats al Pla,
no haurien de ser normatius sinó simplement informatius.
 
b)      Caldrà incloure a la proposta d’ordenació les determinacions derivades del Pla
de millora urbana PMU-1.1, Plaça Mil·lenari, i  de la Modificació puntual del POUM
núm. 3, que afecta el polígon d’actuació PA-1.5, Accés a Palafrugell.
 
c)      Als  efectes  de  millorar  el  conjunt  de  la  imatge  urbana,  caldrà  incloure  el
tractament  als  patis  davanters  i  posteriors  de  la  modificació  proposada,  fixant
normativament  criteris  d’implantació  de  vegetació.  Així  mateix,  caldrà  realitzar  un
tractament sobre la mitgera que l’edificació no taparà.
 
d)      El document haurà de definir el règim de la part de l’àmbit que correspon al pas
privat  que dóna accés a diverses finques,  en el  ben entès que no ha de tenir  la
consideració de vial públic.
 
Per  tant,  a  criteri  del  tècnic  sotasignant  es  pot  aprovar  inicialment  aquest  Pla  de
millora urbana en una propera sessió plenària, supeditant la continuació del tràmit
d’aprovació a la introducció de les observacions relacionades i a les que es pugui
derivar del període d’informació pública i de l’informe que es sol·licitarà als Serveis
Territorials d’Urbanisme de Girona.”
 
Atès l’informe conjunt emès per l’Assessora Jurídica Municipal, la senyora Júlia Giró
Val, i pel Secretari de la Corporació, el senyor Jordi Turon Serra, en data 22 de maig
de 2012, on efectuen diverses consideracions sobre la documentació aportada i sobre
el procediment a seguir per a la seva tramitació, indicant que per a la seva elaboració
són d’aplicació el que determina l’article 70 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost,
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, modificat per la Llei 3/2012, de
22 de febrer, i els articles 91 i 84 a 92 del Decret 305/2006, de 18 de juliol pel qual
s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, i per a la seva tramitació s’haurà de
tenir en compte el que determinen els articles 81 i 85 del Decret legislatiu 1/2010, de 3
d’agost, modificat per la Llei 3/2012, de 22 de febrer,els articles 52 i 53 del Decret
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de

Ple de 29 de maig de 2012 14



Ajuntament de Palafrugell

règim local de Catalunya, i la Resolució de l’Alcaldia 1493/2011, de 20 de juny de
2011,  pel  que  es  pot  aprovar  inicialment  pel  Ple  Municipal  aquest  Pla  de  millora
urbana, sotmetre’l a informació pública pel termini d’un mes amb les corresponents
publicacions  al  Butlletí  Oficial  de  la  Província  i  a  un  diari  d’àmplia  difusió,  citant
personalment  als  propietaris  dels  terrenys  afectats,  d’acord  amb el  que  determina
l’article 102.3.a) del Decret legislatiu 1/2012 i sol·licitar els informes als organismes
oportuns, d’acord amb el que determinen els articles 81.1 i 87.1 del mateix Decret
legislatiu 1/2010, i tal com es detalla a l’informe de l’Arquitecte Municipal.
 
Atès que  al  mateix  informe  conjunt  emès  per  l’Assessora  Jurídica  Municipal,  la
senyora Júlia Giró Val, i pel Secretari de la Corporació, el senyor Jordi Turon Serra, i a
títol de conclusió, manifesten que procedeix el següent:
“...
- Aprovar inicialment el Pla de millora de urbana de la finca situada al carrer Vicens
Vives núm. 10, de Palafrugell.
 
- Sotmetre'l a informació pública pel termini d'un mes mitjançant anunci en el Butlletí
Oficial de la Província i en un dels diaris de més divulgació en l'àmbit municipal, a fi
que qualsevol  persona que ho desitgi  pugui  examinar-lo i  adduir,  durant  el  termini
esmentat, totes les al·legacions o observacions que consideri oportunes.
 
- Simultàniament al tràmit d'informació pública, sol·licitar els informes respectius als
organismes afectats per raó de llurs competències sectorials, els quals l'han d'emetre
en el termini d'un mes, llevat que una disposició n'autoritzi un de més llarg.
 
- Supeditar la continuació del tràmit d’aprovació a la introducció de les observacions
detallades en l’informe emès per l’arquitecte municipal i a les que es puguin derivar
dels informes que es dictin pels organismes corresponents.”
 
Atès l’informe de la Comissió informativa d’urbanisme, pla de barris, obres públiques,
serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 21 de maig de 2012.
 
Atès el que preveu la Disposició addicional setena del Decret legislatiu 1/2010, de 3
d’agost,  pel  qual  s’aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  d’urbanisme,  pel  que  fa  al
compliment de les obligacions de publicitat per mitjans telemàtics.
 
El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gómez,  Pujol,  i  les  senyores  Montalban  i  Frigola  (CiU),  i  de  la  senyora
Galiana i  el  senyor  Rodrigo  (PP),  total  dotze  vots  a  favor;  i  les  abstencions  dels
senyors Prats (CiU), Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), de les senyores
Rivas  i  Recio,  del  senyor  Genover  (Entesa),  i  del  senyor  Guerra  (PxC),  total  nou
abstencions:

Primer.- Aprovar inicialment el Pla de millora urbana de la finca situada al carrer de
Vicens  Vives  núm.  10,  a  Palafrugell,  promogut  per  la  societat  Impals,  SL,
representada  pel  senyor  Joan  Martí  Farró,  presentat  al  registre  general  de
l’Ajuntament en data 24 de novembre de 2011 i amb registre d’entrada núm. 17.291,
supeditant la continuació del tràmit d’aprovació a la introducció de les observacions
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recollides a l’informe de l’Arquitecte Municipal  de 21 de maig de 2011,  transcrites
íntegrament  en  aquest  mateix  acord,  i  a  les  que  es  puguin  derivar  del  període
d’informació pública i dels diversos informes a incorporar a l’expedient.
 
Segon.- Disposar  l’obertura  d’un  període  d’informació  pública  d’un  mes,  amb  la
publicació d’un edicte al Butlletí Oficial de la Província i a un diari d’àmplia difusió a la
província, la seva col·locació al Tauler d’edictes de l’Ajuntament, i la inserció d’aquest
edicte  al  web  municipal  (www.palafrugell.cat)  acompanyat  d’una  còpia  del  Pla  de
millora urbana objecte d’aquesta aprovació inicial,  per a la seva consulta per mitjà
telemàtic. 
 
Tercer  .-   Notificar aquest acord a les persones, propietaris i/o societats afectats per
aquesta tramitació i al tècnic redactor, perquè durant el termini d’un mes a comptar
des del dia següent al de la recepció de la notificació d’aquest acord puguin formular
les al·legacions o observacions que considerin oportunes.
 
Quart.- Notificar aquest acord i trametre un exemplar d’aquest Pla de millora urbana i
una còpia de l’expedient administratiu d’aprovació als Serveis Territorials d’Urbanisme
de Girona, perquè emetin el corresponent informe.
 
Cinqu  è  .-   Notificar també aquest acord a l’Àrea de Medi Ambient , a l’Àrea de Serveis
Municipals,  a  l’Enginyer  Tècnic  Municipal  i  a  la  Policia  Municipal,  i  sol·licitar  que
emetin els respectius informes sobre aquest Pla de millora urbana, del qual se’ls hi
farà arribar una còpia.
 

11.- SEGONA ADDENDA AL CONVENI URBANÍSTIC SIGNAT EL 25.06.2009, EN
RELACIÓ  AL  POLÍGON  D’ACTUACIÓ  PA-1.16,  CARRERS  TORRES  JONAMA,
GIRONA  I  NOU,  A  PALAFRUGELL,  QUE  FORMALITZEN  L’AJUNTAMENT  DE
PALAFRUGELL  I  L’EMPRESA  PALAFRUGELL  IMMOBLES,  SL,  PER
SUBROGACIÓ DE SARFA, SL.- Aprovació.- 

Intervé  el  senyor  Fernández  manifestant  que  amb aquesta  addenda  és  el  cinquè
conveni que se signa en relació a aquesta actuació, el primer conveni es va signar el
21 de juny de 2005 i hi ha anat havent successives modificacions, però és veritat que
aquesta  segona  addenda  fa  referència  bàsicament  només  al  tema  del  que  és
l’aparcament públic d’aquest espai, i ve motivat perquè l’anterior addenda que es va
fer,  hi  havia  un  compromís  d’acabar  les  obres  i  entregar-ho,  abans  del  31  de
desembre de 2011. Evidentment l’empresa no ha pogut complir aquests terminis, hem
estat  negociant   en  moltes  reunions,  l’empresa  té  els  problemes  del  sector
immobiliari, i finalment hem pogut tancar un acord, que entenc que satisfà a les dues
parts, perquè d’alguna manera ells, abans de Sant Joan s’han compromès a deixar
net tot el que és aquell entorn, treuen totes les tanques, arreglar el que és la plaça i
obrir el carrer Girona, i a més a més, permetre que hi puguin haver al voltant de 60
places d’aparcament, que caldrà veure com les gestionem, perquè és veritat que hi ha
un problema de riscos, cal veure com ho senyalitzem bé perquè no tinguem després
problemes de responsabilitat  de cares a l’Ajuntament, si  algun cotxe té problemes,
però entenem que si ho fem bé i ho senyalitzem bé, seixanta places d’aparcament
poden haver-hi en aquell entorn.
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Per un costat, abans de Sant Joan han de deixar aquest entorn adequat  i després, el
que interessa,  que és el  que fa referència a l’addenda,  és que el  pàrquing públic
l’hauran d’acabar i entregar abans del 17 de juny de 2013. A la vegada, l’ajuntament,
com  tots  sabeu,  està  obligat  a  fer  dos  pagaments,  s’ha  negociat  que  el  primer
pagament que queda pendent, es faci el mateix dia 17 de juny de 2013, per un import
de 111.161 euros, i el segon pagament el dia 17 de juny de 2014, l’any següent. Això
pressupostàriament també ens va bé, perquè de cares al pressupost d’inversions ho
farem en dos anys diferents, i a la vegada, si l’empresa, d’alguna manera, no compleix
els terminis d’entrega de l’aparcament, el pagament que ha de fer l’Ajuntament només
serà el  50% del  primer  pagament.  Tinguem en compte  que donat  que la  primera
obligació d’entrega del pàrquing és 17 de juny és la mateixa data del primer pagament
de l’Ajuntament, és evident que si una de les parts no compleix la seva obligació, no
pot demanar a l’altra part que compleixi, per tant, l’Ajuntament no farà cap pagament,
ni  el  primer  ni  el  segon,  si  l’empresa no compleix  l’objectiu  de  fer  l’aparcament  i
entregar-lo abans del 17 de juny de 2013. Per tant, entenem que és una addenda que
satisfà a les parts, a l’Ajuntament l’interès era intentar que aquest estiu, ja que no
podia  estar  acabat  el  pàrquing,  com  a  mínim  tot  aquella  zona  estigués  el  més
ordenada possible, i que de cares a l’estiu que ve aquest aparcament estigui fet, i a la
vegada diferir els dos pagaments en dos anys pressupostaris perquè això també ens
pot anar be a l’hora de fer el pressupost d’inversions.
 
-  senyor  Guerra:  Tot  el  que  vostè  ha  explicat  em  sembla  molt  correcte
demagògicament però hi ha una primera pregunta que li  voldria fer, i  és si aquest
Ajuntament té signat un termini d’entrega d’aquests aparcaments?, perquè el que em
sembla inconcebible és que vostè ens vengui que l’Ajuntament s’estalviarà el 50% del
que ha de pagar si no s’entrega a termini, però en cap moment està dient si això està
signat, si hi ha un compromís en ferm. Perquè clar, aquests senyors poden dir, 2012,
2013, 2014..., hi ha alguna termini signat i corroborat?.
 
- senyor Fernández: Si em permeten els portaveus, perquè després no ho recordaré.
L’Ajuntament  no  ha  d’entregar  res  d’aparcament,  l’Ajuntament  ha  de  rebre
l’aparcament.  El  privat  està  obligat  a  fer  l’aparcament  públic  per  l’Ajuntament,  i
l’Ajuntament el que ha de fer són dos pagaments que complementa un tema del cost
d’aquesta obra que fa un privat de cara a l’Ajuntament, per tant, l’única obligació que
té l’Ajuntament és, si el promotor compleix el termini d’entregar l’aparcament el 17 de
juny, és pagar el 17 de juny 111.000 euros, i el 17 de juny de 2014, 111.000 euros
més,  sempre  i  quan  el  privat  entregui  prèviament  l’aparcament,  si  no  ho  fa  així,
evidentment,  si  ell  no  compleix  la  seva  part  de  l’acord,  l’Ajuntament  no  farà  cap
pagament, donat que no ens pot requerir, però a més a més, hi ha un element afegit,
si ell entrega l’aparcament el mes d’agost, del primer pagament només en pagarem la
meitat,  55.000  euros,  però  l’Ajuntament  no  ha  d’entregar  cap  aparcament,
l’Ajuntament ha de pagar una part de recursos que és el que diu el conveni. Aquest
aparcament val molt més diners fer-lo, el que l’Ajuntament haurà pagat al final és molt
menys del que val l’aparcament. És una operació que ja es va gestionar en el que va
ser la revisió del Pla general, per això dic que hi ha un primer conveni que era de
2005, i aquí estem fent una addenda a un conveni.
 
- senyor Guerra: Em sembla que o jo m’he expressat malament, que pot ser, però la
meva pregunta era, vostè acaba de dir que el compromís és que entreguin aquests
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aparcaments abans del dia 17 de juny, si no ho entreguen l’Ajuntament s’estalvia el
50% d’aquests 111.000 euros que s’han de pagar.
 
-  senyor Fernández: Si  el  17 de juny no entrega i  ho fa el  17 d’agost,  del primer
pagament  l’Ajuntament  pagarà 55.000 euros,  i  ha de pagar  el  111.000 euros que
haurà de pagar l’any 2014.
 
- senyor Guerra: I jo el que li pregunto, que és la pregunta que li he fet inicialment, és
si vostès tenen això signat en un acord?
 
- senyor Fernandez: Clar, és el conveni que porto. El conveni que portem a Ple avui
 perquè està  signat,  si  no estigués signat  no vindria  al  plenari.  No havia  entès  la
pregunta.
 
- senyora Galiana: Volia fer una pregunta sobre un tema que no m’ha quedat massa
clar. Si hi ha un retard important en la realització de les obres, l’única penalització és
que se’ls hi abonarà el 50%. Hem parlat que si no acaben el mes de juny, si ho fan el
mes d’agost, l’Ajuntament només haurà de pagar el 50%, però si hi ha un retard més
important, igualment hi ha la mateixa clàusula de penalització?
 
- senyor Fernández: He explicat abans que hi havia dues clàusules, n’hi havia una que
coincidia amb el pagament, que és evident que l’Ajuntament, si no rep l’aparcament
no  farà  cap  pagament,  i  si  el  retard  és  molt  gran,  evidentment,  aquí  també
l’Ajuntament  podrà  analitzar  si  realment  hi  ha  hagut  un  perjudici  econòmic  per
l’Ajuntament, i  podrà negociar aquests dos pagaments que queden, però d’entrada
n’hi ha un que és automàtic, que és la reducció del 50% del primer pagament.
 
- senyora Galiana: Però això no està pactat en el conveni.
 
- senyor Fernández: sí que està pactat. Si no compleix la data d’entrega, d’entrada el
50% del primer pagament no se li farà.
 
-  senyora  Galiana:  I  la  renegociació  aquesta,  si  hi  ha un perjudici  important,  això
també hi consta?.
 
- senyora Fernández: És evident que si aquesta empresa en comptes d’acabar l’obra
el juny de 2013, l’acaba el desembre de 2014, l’Ajuntament ja tindrà mecanismes per
defensar que hi ha hagut un perjudici econòmic, entre altres coses perquè segurament
que tindran totes les tanques posades, totes les baranes posades, i aquí hi haurà un
perjudici pel propi Ajuntament.
 
- senyora Rivas: Dues qüestions. Una, si ens podria dir quina vinculació accionarial té
l’empresa Palafrugell Immobles amb l’Empresa SARFA, i una segona pregunta, que
des de l’Entesa varem plantejar a la Comissió Informativa, que és que del conveni que
se’ns va presentar a la Comissió Informativa o de l’addenda, fins ara, entenem que no
hi ha hagut cap modificació?.
 
- senyor Fernández: No.
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- senyora Rivas: En aquest sentit, nosaltres anunciem la nostra abstenció, tal i com
varem comentar a la Comissió Informativa, perquè com deien els companys, entenem
que no s’ha acotat un termini concret en cas d’incompliment. Sí que vostès han recollit
en el conveni, que en cas d’incompliment hi haurà un 50% de bonificació per part de
l’Ajuntament, però no hi ha el termini acotat. Vostè ens explicava ara que el mes de
juny de 2013, pot no haver-hi el pagament per part de l’Ajuntament, però això no està
recollit en el conveni, amb la qual cosa entenem que no costava res, introduir en el
conveni  una clàusula que posés els terminis acotats d’impagament,  i  que si  en el
termini d’un any no es finalitzava el pàrking, el que li toca pagar a l’Ajuntament no es
pagaria,  amb  la  qual  cosa,  com  que  entenem  que  això  era  una  cosa  molt  fàcil
d’inscriure, és una sola frase, en la nova addenda, es podia haver fet i donava més
garanties al propi Ajuntament, que en aquest cas no les tenim.
 
- senyor Sabrià: Nosaltres, simplement anunciar el nostre vot favorable. Hem viscut
les dificultats que ha passat aquesta obra durant quatre anys, hem signat, crec que
tres  de  les  addendes,  en  alguns  casos  també  vàrem  haver  de  buscar  solucions
provisionals, adequant-ho com a pàrquing pels estius, que no és el que tots voldríem,
però sí que en el principal període estival ens treu d'un problema. Els hi demanem que
estiguin molt atents al final, esperem que sigui la darrera de les addendes que s'hagin
de  signar,  però  en  tot  cas,  com  no  podria  ser  d'una  altra  manera  i  també  per
corresponsabilitat, hi votaríem a favor.

- senyor Fernandez: Només fer alguna apreciació. Senyora Rivas, vostè deia el tema
de l'accionariat,  jo  el  que sé és que l'empresa aquesta amb la que avui  aprovem
l'addenda, en aquest moment s'ha subrogat en el que era l'empresa matriu inicial, jo
entenc que han presentat escriptura de constitució de la societat, en tot cas, li puc fer
arribar la copia de l'escriptura perquè vegi la vinculació d'accions que hi ha. Pel que fa
al tema de la garantia del compliment, jo crec que el document que aquí presentem
compleix força aquests requisits, però recordem que això és un acord entre les parts i
hem tingut moltes reunions, aquest és el sisè conveni que portem sobre aquest tema i
no ha sigut mai fàcil negociar amb aquesta empresa, perquè també et posaven sobre
la taula, primer que no és la seva activitat principal, que no és al que es dediquen, que
això va ser un moment difícil, i al final hem de trobar solucions, però jo vull dir una
cosa, en l'anterior addenda firmada pel senyor Sabrià, no hi havia cap clàusula de
penalització i el pàrquing s'hagués hagut d'entregar el mes de desembre de 2011, no
hi  havia  cap  penalització,  si  hi  hagués  hagut  penalització  potser  ara  estaríem
negociant amb avantatges, hem negociat sense cap mena d'avantatge, en absolut,
d'igual a igual, i això ha fet que, d'igual a igual, finalment puguem portar un acord que
incorpora una petita penalització, però segurament no tant com a vostè li agradaria, i
potser jo també hauria volgut anar una mica més enllà, però al final és fer el possible
per poder portar aquí una solució. 
A nosaltres ens preocupaven dues coses, que estigués acabat el més aviat possible,
sobretot que aquest estiu, aquell entorn estigués el més digne possible, i això només
podia  estar  lligat  si  se  signava  el  conveni.  Jo  penso  que  dóna  resposta  a  una
reivindicació  històrica,  aquest  aparcament,  quan estigui  acabat,  nosaltres entenem
que tota aquella zona tindrà un guany molt  important,  i  penso que el fet  que avui
portem aquí aquest tema és el  tret  de sortida, un tret de sortida de cinc convenis
previs que hem tingut en aquest expedient.
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Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:.

Vist que en data 18 de maig de 2012 es va formalitzar la Segona Addenda al Conveni
urbanístic  signat  el  25 de juny de 2009,  en relació al  polígon d’actuació PA-1.16,
carrers Torres Jonama, Girona i Nou, a Palafrugell, signada per l’Alcalde-President, el
senyor  Juli  Fernández  Iruela,  amb  assistència  del  Secretari  de  la  Corporació,  el
senyor  Jordi  Turon  Serra,  i  per  la  senyora  Sílvia  Martí  Escursell,  en  qualitat  de
representant  legal  de  la  societat  Palafrugell  Immobles,  SL,  subrogada  en  les
obligacions i drets de la societat Sarfa, SL.
 
Atès que  amb  anterioritat  a  la  formalització  d’aquesta  Segona  Addenda,  s’han
formalitzat amb la societat Sarfa, SL els següents documents vinculats a la gestió i
desenvolupament del polígon d’actuació PA-1.16:
 
a)      En data 21 de juny de 2005 es va formalitzar el Conveni urbanístic núm. 9, i va
formar part integrant de la documentació del POUM de Palafrugell
b)      El 17 de gener de 2008 es va signar la Modificació a l’anterior Conveni, que es
va aprovar definitivament pel Ple Municipal de 26 de març de 2008.
c)      En data 25 de juny de 2009 es va formalitzar un nou Conveni urbanístic, aprovat
definitivament pel Ple Municipal de 30 de setembre de 2009.
d)      El 13 de desembre de 2010 es va signar una Primera Addenda al conveni de 25
de juny de 2009, que es va aprovar pel Ple Municipal de 23 de desembre de 2010.
 
Atès l’informe de la Comissió informativa d’urbanisme, pla de barris, obres públiques,
serveis municipals i medi ambient, celebrada el 21 de maig de 2012.
 
Atès l’informe conjunt emès per l’Assessora Jurídica Municipal, la senyora Júlia Giró
Val, i pel Secretari de la Corporació, el senyor Jordi Turon Serra, en data 21 de maig
de 2012 on, després de detallar els antecedents que concorren en la formalització i
tramitació  d’aquesta  segona  addenda,  emeten  l’informe  que  es  transcriu  a
continuació:
 
“Aquesta  segona  addenda  al  Conveni  urbanístic  es  desenvolupa  dintre  de  les
facultats  que té atribuïdes aquesta administració.  Així  mateix,  d’acord  amb el  que
s’estableix a l’article 88.1 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de Règim Jurídic de
les  Administracions  Públiques  i  del  procediment  administratiu  comú,  les
administracions públiques podran celebrar acords, pactes, convenis o contractes amb
persones tant de dret públic com de dret privat,  sempre que no siguin contraris a
l’ordenament jurídic ni versen sobre matèries no susceptibles de transacció i tinguin
per objecte satisfer l’interès públic que tenen encomanat.
 
La Jurisprudència del TS de manera uniforme ha considerat que els convenis tenen 
naturalesa  contractual  juntament  amb  el  caràcter  administratiu.  Pel  que  fa  a  la
naturalesa contractual ve determinada pel caràcter sinal·lagmàtic en el sentit que es
convenen contraprestacions o compromisos de dur-les a terme les parts atorgants.
 
El caràcter administratiu ve determinat pel fet de ser una de les parts l’Administració
pública, que té com a finalitat o funció administrar d’acord amb els interessos públics, i
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per tant la seva actuació en el cas dels convenis urbanístics, no serà procurar-se un
bé o un servei a canvi d’un preu (contractes administratius típics d’obres i serveis),sinó
administrar a través d’aquests amb la finalitat de promoure i defensar l’interès públic.
Per tant  en aquest  cas administrar  urbanísticament  el  territori,  ja  sigui  planificar  o
gestionar, esdevé l’objecte del contracte administratiu.
 
D’acord amb el que disposa l’article 104.4 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost,
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, modificat per la Llei 3/2012, de
22 de febrer, els convenis urbanístics obliguen exclusivament les parts que els han
signat,  i  en  cap  cas  no  condicionen  les  competències  públiques  en  matèria  de
planejament urbanístic, les quals no poden ésser objecte de transacció, i no poden
comportar per a les persones propietàries obligacions o càrregues addicionals o més
costoses que les establertes per la legislació aplicable.
 
Per últim cal indicar que atès el que disposen els articles 8 i 104 del Decret legislatiu
1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, modificat
per la Llei 3/2012, de 22 de febrer, i els articles 25 i 26 del Decret legislatiu 305/2006,
de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, els convenis
urbanístics han d’integrar la documentació del planejament o de l’instrument de gestió
al qual es refereixen, s’han de sotmetre a la informació pública corresponent i poden
ésser objecte de consulta un cop aprovats.
 
D’acord amb el  que disposa l’article  52 de la  Llei  Municipal  i  de Règim Local  de
Catalunya l’aprovació definitiva correspon al Ple.
 
Per  tant,  a  criteri  dels  sotasignants,  i  d’acord  amb  la  informació  que  consta  a
l’assessoria  jurídica,  pel  que  fa  a  la  tramitació  a  seguir,  procedeix  que el  Ple  de
l’Ajuntament aprovi  la dita addenda al Conveni i  es faci la corresponent publicació
edictal.”

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Pujol, Prats i les senyores Montalban i Frigola (CiU), i dels senyors
Sabrià,  Vilà,  Lledó,  la  senyora  Farrarons  (ERC),  total  quinze  vots  a  favor;  i  les
abstencions  de  les  senyores  Rivas  i  Recio,  del  senyor  Genover  (Entesa),  de  la
senyora  Galiana  i  el  senyor  Rodrigo  (PP),i  del  senyor  Guerra  (PxC),  total  sis
abstencions:

Primer.- Aprovar la Segona Addenda al Conveni urbanístic formalitzat en data 25 de
juny de 2009 entre l’Ajuntament i la societat Sarfa, SL, en relació al polígon d’actuació
PA-1.16, carrers Torres Jonama, Nou i Girona, de Palafrugell, signada el 18 de maig
de  2012  entre  l’Ajuntament,  representant  per  l’Alcalde-President,  el  senyor  Juli
Fernández Iruela,  amb assistència  del  Secretari  de  la  Corporació,  el  senyor  Jordi
Turon Serra, i la senyora Sílvia Martí Escursell, en qualitat de representant legal de la
societat Palafrugell Immobles, SL, subrogada en les obligacions i drets de la societat
Sarfa, SL, segons documentació que consta en aquest Ajuntament.
 
Segon.- Disposar  la  publicació  d’un  edicte  al  Butlletí  oficial  de  la  província  per  a
coneixement general d’aquesta aprovació.
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Tercer.- Notificar aquest acord als signants d’aquesta Segona Addenda, i a les àrees
de Tresoreria, Intervenció i Serveis Municipals, i a la Policia Municipal.

12.- RECEPCIÓ PARCIAL DE LES OBRES D’URBANITZACIÓ DEL SECTOR Pa
1.13, PIVERD SUD, A PALAFRUGELL.- Aprovació.-

Intervé el senyor Rangel manifestant que portem avui la recepció parcial d'aquestes
obres d'urbanització, no la definitiva que és el que varem expressar a la Comissió
Informativa, per una qüestió de mala interpretació. La recepció parcial de les obres
d'urbanització del sector de l'Escola del Pi Verd, que prové d'un conveni signat durant
l'anterior mandat, en el qual, el que es buscava, després, vull recordar, d'una època
en la qual pel Ple va semblar que es variaven dos o tres cops els sistemes d'actuació,
finalment es va aconseguir arribar a aquest conveni i es va plantejar l'acord de com i
de  quina  manera  l'empresa  promotora  acabava  les  obres  d'urbanització  d'aquell
sector d'allà, que eren imprescindibles per posar en funcionament l'escola del Pi Verd.
A partir d'aquí, el que hi ha hagut és un acabament de bona part d'aquestes obres
d'urbanització,  no  totes,  i  uns  problemes  de  la  pròpia  empresa  que  en  aquests
moments passa per dificultats importants. La recepció la fem, bàsicament, per aquests
motius, i  sobretot també per poder fer el manteniment que ens pertoca i per lligar
també una part de les coses que encara resten per acabar, que són unes actuacions a
les zones verdes i qui i com es fa responsable de la seva actuació en el moment que
hi hagin sol.licituds de llicències d'obres d'aquest sector. Per tant, portem a aprovació
aquesta recepció parcial d'aquestes obres d'urbanització.

- senyora Rivas: Per anunciar el nostre vot a favor d'aquesta recepció parcial, després
de com ha explicat el senyor Rangel totes les dificultats que hi varen haver per poder
tirar endavant aquestes obres d'urbanització pel bon funcionament de l'escola, però
fer només un apunt, senyor Rangel, hi ha una vorera de darrere l'escola que s'està
enfonsant, valdria la pena que s'anés a comprovar per garantir la seguretat dels nens i
dels pares de l'escola 

- senyor Rangel: Prenem nota i si és així mirarem de solucionar-ho.

- senyor Sabrià: Per sumar-nos tant a les paraules del senyor Regidor com de la
senyora Rivas, ho varem veure passar pel Ple, no sabria dir quantes vegades, i per
tant quan aquestes coses arriben al seu final, encara que sigui de manera parcial, i en
aquest cas, ja ha dit que l'empresa avui estava en una situació de dificultats, el fet que
l'empresa continuï existint a dia d'avui no era previsible en un moment donat, per tant,
així s'ha complert el que estava previst, en tot cas, poder-ho portar avui a Ple, crec
que és una bona notícia i per tant hi votarem a favor.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista la sol·licitud que va presentar la senyora Susana Sandín Llorente, en nom i
representació de la societat mercantil ICASA, en data 13 de desembre de 2011, amb
registre d’entrada núm. 18068, demanant la recepció de les obres d’urbanització del

Ple de 29 de maig de 2012 22



Ajuntament de Palafrugell

sector Pa 1.13, Piverd Sud, a Palafrugell.
 
Atès que en data 21 de febrer de 2012 i amb núm. de registre d’entrada 2410, la
senyora  Susana Sandín  Llorente,  en nom i  representació  de  la  societat  mercantil
ICASA, va presentar nova documentació al registre general de l’Ajuntament requerida
des de l’Àrea de Projectes i Obres de l’Ajuntament i sol·licitant la recepció de les obres
d’urbanització executades.
 
Atès l’informe conjunt emès per l’Arquitecte Municipal, el senyor Jordi Font Bel, i per
l’Arquitecte Tècnic Municipal, el senyor Albert Vilà Roura, en data 18 de maig de 2012,
on manifesten que l’informe emès únicament fa referència als vials executats i que es
deixa fora de la recepció de les obres, el tractament de les zones verdes de l’àmbit del
sector Pa 1.13, Piverd Sud, així com la jardineria i la xarxa de reg de la segona fase, i 
fan constar que, en relació al centre de transformació de Mitja Tensió, ubicat en els
plànols sobre la parcel·la número 3, no s’ha executat ja que aquest s’ubicarà integrat
dins del futur edifici.
 
Atès que al citat informe, els tècnics municipals, a títol de conclusió, consideren:
“....
Per tant, els tècnics sotasignants consideren que es podrien recepcionar parcialment
les obres d’urbanització objectes del present informe, pendents de l’execució de les
zones verdes del sector i de la jardineria i  la xarxa de reg de la segona fase, i  al
mateix temps procedir al retorn de la resta de l’aval un cop s’hagi signat l’addenda al
conveni d’acord amb l’informe de data 23 de novembre de 2011.
 
Per  altra  banda,  es  sol·licitaran  els  corresponents  informes  a  la  Policia  Local  de
Palafrugell  i  a l’Àrea de Serveis de l’Ajuntament de Palafrugell  i  es comprovarà el
funcionament de l’enllumenat públic per part de l’empresa de manteniment un cop
aquest estigui posat en funcionament.”
 
Atès l’informe emès per la Comissió informativa d’urbanisme, pla de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Aprovar la recepció parcial de les obres d’urbanització executades al sector
Pa 1.13, Piverd Sud, de Palafrugell, corresponents exclusivament als vials executats, i
deixant fora d’aquesta recepció parcial, les zones verdes de l’àmbit del sector així com
la jardineria i la xarxa de reg de la segona fase d’obres executada.
 
Segon.- Disposar  que,  un  cop  acordada  la  recepció  parcial  d’aquestes  obres
d’urbanització, es podrà procedir a la devolució de la quantitat no utilitzada de l’aval
executat en el seu dia, quina quantitat i termini de devolució es fixaran a l’addenda al
conveni signat en data 29 d’abril de 2011.
 
Tercer.-  Notificar  aquest  acord  a  la  senyora  Susana  Sandín  Llorente,  en  nom  i
representació de la societat mercantil ICASA i a les àrees de Tresoreria, Intervenció i
Serveis Municipals.
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Quart.- Sol·licitar els respectius informes a l’Àrea de Serveis Municipals i a la Policia
Municipal, en relació a les obres d’urbanització executades, per si consideren oportú
formular alguna observació puntual sobre l’execució de les mateixes, i comprovar el
correcte  funcionament  de  l’enllumenat  públic  del  sector  per  part  de  l’empresa  de
manteniment, un cop entri en funcionament.
 

13.- PROGRAMA DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA EN LA REDACCIÓ DEL PLA
D’ORDENACIÓ URBANÍSTICA MUNICIPAL DE PALAFRUGELL.- Aprovació.-

Intervé el senyor Rangel manifestant que aquest és un dels punts claus de l'àmbit
d'urbanisme i crec que no serà la primera vegada que en parlem en aquest plenari.
Vull recordar que el planejament vigent va ser portat al contenciós per diferents agents
del  poble,  privats i  algun col.lectiu,  i  després d'uns anys, varies sentències de les
quals ja se n'ha donat coneixement en aquest Ple, ens han portat a la situació actual,
on s'ha declarat nul de ple dret, tot el que és el planejament  aprovat l'any 2007. Això
ha portat que la Generalitat i l'Ajuntament de Palafrugell fessin un recurs de cassació
però a banda d'aquest pas relacionat amb la sentència, el que sí que s'ha fet, és,
després  de  reunir-nos  amb  els  serveis  jurídics  de  la  Generalitat,  i  de  valorar  el
calendari que hi pot haver en el recurs de cassació, una presa de decisió d'assumir
que s'ha d'iniciar un nou tràmit de l'aprovació del planejament des dels inicis. En tot
cas, independentment també d'aquests recursos de cassació i  que s'hagi iniciat  el
procediment, el que l'equip de govern no deixarà d'insistir i de treballar és en buscar
les fórmules perquè el planejament, en aquests moments, pugui iniciar la seva revisió
formal.  En  aquest  procés,  de  revisió  formal  del  procediment,  el  que  hem  fet  és,
després d'una primera adjudicació, per Junta de Govern, a una empresa, per treballar
el  Pla  de  Participació,  el  que  hem fet  és  avui  portar  a  aprovació  aquest  Pla  de
Participació, d'acord amb el que ens aporta o ens demanda la Llei que en aquests
moments regeix, en el seu punt, crec recordar, números 9 i 59, tot el que fa referència
als processos de participació en tot el que són els aspectes urbanístics. Avui portem
un Pla de Participació  que iniciarà la  revisió del  planejament  i  que aquest  Pla de
Participació ha de condicionar i marcar totes les directrius i decisions que es prenguin
i que es plantegin en el futur planejament de Palafrugell.  
El document que teniu en l'expedient, és un document de grans trets de les quatre
grans fases del que és el procés de participació, en el qual hi haurà una fase inicial de
publicitat i difusió on s'explicarà el perquè hem arribat a aquesta situació mitjançant
una exposició al públic i mitjançant publicacions locals i obertures i penjades de tot el
que és el procés a dins la pàgina web. Després hi haurà un procés d'una fase de
debat  i  d'aportació  per  un  document  d'avanç  de  planejament,  on  hi  haurà  la
presentació  pública,  el  debat  a  l'entorn  de  les  propostes  que  es  puguin  donar,
l'obertura d'una oficina tècnica i  unes reunions sectorials en les quals tots aquests
passos s'hi  podran fer el que dins de la proposta són el que es defineixen com a
al.legacions i propostes.
En tercer  lloc hi  haurà una fase de tancament  i  de retorn,  en la  qual  es definirà,
mitjançant  un  document  totes  aquestes  aportacions  que  s'hagin  anat  rebent,  i
finalment  hi  haurà  una  fase  d'aprovació  inicial  i  d'aprovació  provisional,  que  ja
entraríem  en  tot  el  procés   formal  i  molt  més  pautat  i  regulat,  en  relació  a  les
aportacions que es puguin produir a tot el que faci referència a les propostes que
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prèviament hagin sortit de l'avanç d'aquest planejament. En aquesta fase ja entrarem
en l'aportació del que són les al.legacions formals i per tant,  ja donarà pas a la fase
última i darrera, que seria la fase d'aprovació definitiva que és la fase més formal de
traducció i la fase de publicació de resultats. 
Per  tant,  avui  el  que  portem  és  aquest  programa  de  participació  en  relació  a
l'aprovació del planejament, a la revisió de tot el procés de revisió del planejament, i
que espero que tingui el vistiplau de la resta de grups.

- senyor Guerra: Tot això que ha explicat, a mi em sembla molt bé, però em sembla
que a mi els ciutadans el que volen són respostes ràpides. Vostè ha estat demanant
una reunió, unes altres reunions, un planejament, un altre planejament, d'entrada no
està  acotat,  o  almenys jo  ho he entès  així,  fins  a  quin  punt  els  ciutadans poden
intervenir i fons on tenen capacitat de decisió. De totes maneres aquí, l'única cosa que
proposen vostès, d'una manera repetitiva és la creació de comissions, ens reunim i
ens tornem a reunir, i torno a insistir, el ciutadà el que vol són respostes ràpides, no
esperar sis, vuit, deu mesos per arribar a algun lloc. No sé si vostè em pot contestar.

- senyora Galiana: Nosaltres anunciem la nostra abstenció, pensem que si des de
l'equip de govern creuen que la solució, davant de la possibilitat que finalment aquesta
sentència  que revoca el  POUM es  confirmi  i  es  desestimi  el  recurs  de  cassació,
creuen que el  que han de fer  és aquest  programa,  endavant,  creiem que és una
decisió de govern, però en qualsevol cas, nosaltres aquí no ens hi implicarem i el que
sí que farem és abstenir-nos.

- senyora Rivas: De fet aprovem un Pla de Participació que ve regulat, com deia el
senyor Rangel, a l'article 8 i al 59 del Decret legislatiu 2010, de 3 d'agost, pel qual
s'aprova la Llei d'Urbanisme i que així mateix, segons varem aprovar en aquest mateix
plenari, en el Reglament de Participació Ciutadana, elaborat per aquest Ajuntament a
l'agost de 2004. així doncs, estem portant a terme un procés de participació ciutadana
que es ve regulat per Llei i que dóna el tret de sortida a aquesta nova revisió del
POUM, per tant, anunciem el nostre vot favorable.

- senyor Sabrià: Per començar crec que, i de cares a la gent que està escoltant, crec
que molta gent haurà sabut que cal tornar a començar l'aprovació del POUM a través
d'aquesta aprovació d'avui, probablement això pot causar prou sorpresa, potser ens
hauria agradat que ho fes el regidor titular d'urbanisme, amb tots els respectes pel
meu company de cadira. Sí que teníem alguns plantejaments i que no van tant amb
l'aprovació del punt, que hi votarem a favor, però aprofitant que és la primera vegada
que toquem aquest punt, sí que voldríem fer uns petits incisos. Si busquem, diria, fa
tres comissions, es va informar a la Comissió d'Urbanisme, tant tècnics com polítics,
que creien que aquests tres punts que eren els punts claus es podrien resoldre, han
passat pràcticament tres mesos, ara ens trobem que no, i ens agradaria saber una
mica quines gestions s'han fet i com hem arribat finalment a aquest punt que canvia
tant  la  situació  respecte  al  que  havíem  vist.  Sí  que  com a  Esquerra  veiem  una
oportunitat  per,  aprofitant  tota  la  feina  feta,  evidentment,  per  evitar  al  màxim  la
despesa, tots els tràmits, tota la recopilació de dades, aprofitant tot això, ser capaços
de repensar el POUM, jo penso que en poques coses s'assemblen els anys 2012 amb
el 2007, però és que la projecció a vint anys que fèiem, tampoc és la que fem ara  del
2012, i per tant, el que nosaltres demanem és que ho aprofitem com una oportunitat,
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tot  i  haver  arribat  a  una  situació  que  ningú  es  plantejava  fa  un  temps.  Sí  que
demanaríem que no vulguem corre, que respectem els terminis, que tampoc anem
lents però que evitem al màxim qualsevol possibilitat de risc de tornar a patir algun
defecte de forma. Tenen la nostra confiança, la primera mostra d'això és el vot a favor
d'avui, però tampoc una carta en blanc, la idea nostra és treballar-hi, tindrem molts
temps,  segurament  això  durarà  12,  14  o  16  mesos,  i  per  tant,  ho  continuarem
discutint.
Sí que ens agradaria fer una primera petició que estem segurs que la veuran prou bé,
que és començar demanant una reunió monogràfica, no tant política sinó amb els
tècnics  de  l'Àrea  d'Urbanisme,  una  mica  perquè  tots  els  grups,  des  dels  nostres
mínims coneixements sobre el tema, sí que tinguem tota la informació necessària,
situar exactament on som i veure quines possibilitats se'ns obren a partir d'aquí, sé
que la intervenció no ha anat massa en tot el Pla de Participació però sí que era la
primera oportunitat de poder parlar d'aquest tema i això és el que hem volgut fer.

- senyor Rangel: En primer lloc agrair als grups que volen, per endavant, donar-nos
suport en aquest procés, recollir la idea de la reunió monogràfica prèvia a l'inici del
que pot  arribar  a  ser  aquest  procés de participació que en principi  havíem pautat
perquè abans de Sant Joan ens poguessin fer la primera reunió, prèviament s'haurà
de fer  aquesta  reunió  monogràfica,  recollim aquesta  idea i  en  farem proposta  de
dades el més aviat possible. 
Pel que fa al dubte que tenia el company d'Esquerra en relació a l'idea que inicialment
s'havia plantejat aquí quan varem rebre la primera de les sentències,  i  en la qual
plantejàvem  que  teníem  l'esperança  de  remuntar  aquests  tres  punts,  jo  ara  no
m'entretindré de fer un recull punt per punt, però sí que recordo que en el seu moment
semblava  que  podíem  ser  capaços  de  plantejar  que  la  demanda  podia  ser
solucionada a  partir  de  l'aprovació  inicial,  ja  que  el  que  s'interpretava  era  que hi
mancava un document en aquell moment que es creia que era imprescindible, i un
parell d'aspectes més. Això parlat amb els serveis jurídics de la Generalitat, en dues
reunions que es varen fer a Barcelona, el que ens aconsellen és que, donada la no
experiència  judicial  d'aquests  temes,  donat  que  no  hi  han  resolucions  que  donin
sentències relacionades amb aquesta situació i atès que hi han certs dubtes de com i
perquè es produeix la sentència en relació a que moltes de les coses es desestimen i
en canvi s'estimen els aspectes de declaració de nul de ple dret,  donada aquesta
situació d'interpretació jurídica complexa i difícil d'interpretar, el que es planteja des
dels serveis jurídics de la Generalitat i des dels serveis jurídics de la casa, i juntament
amb els serveis tècnics i tenint també molt present que el recurs de cassació és una
cosa prou lenta i que en aquests moments el calendari ningú ens el posa molt clar
sobre la taula, l'equip de govern ha vist, després de les sentències que hem tingut i
que passarem donant-se coneixement en el darrer dels punts que hi ha a l'ordre del
dia del plenari, ha vist i ha cregut que era molt més factible iniciar el procediment des
dels seus començaments amb tot el que és el procés formal i regulat de com ha de
ser un procés de planejament.
Una mica també, amb aquesta resposta crec que contesto els dubtes que tenia la
senyora Galiana. Pel que fa a les preguntes del senyor Guerra. Miri,  aquest és un
procés lent,  serà un procés complicat  i  difícil,  sabem i  ens consta què és el  que
demanda la gent, i voldríem tots tenir demà al matí solucionat el problema, això no
serà així i segurament els propers 15, 18, 20 mesos, estarem parlant de planejament,
estarem  vivint  planejament,  estarem  parlant  de  reunions,  estarem  parlant
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d'aprovacions, estarem parlant d'exposicions públiques, estarem parlant de tots uns
processos que crec que tots els dubtes que vostè ha plantejat aquí, en aquesta reunió
monogràfica vostè podrà plantejar i els tècnics podran plantejar les solucions.

- senyor Fernandez: Voldria fer un parell de consideracions al respecte perquè aquest
és un tema prou important. El senyor Sabrià parlava de la reunió monogràfica. Farem
una Junta de Portaveus extraordinària, a la qual podran venir els portaveus o algú
més del grup que vulgui venir i que porteu els temes, amb els tècnics, per tant, la
meva voluntat seria, aquesta setmana no, la propera setmana fer una monogràfica
una tarda, cap a les sis, i que els tècnics expliquin com està.
És veritat que aquest procés que iniciem, el govern realment ha tingut dubtes sobre si
iniciar-lo o no iniciar-lo, i per això aquests tres mesos que hem estat valorant amb els
serveis jurídics nostres i els de la Generalitat, fins i tot amb una tercera opció de fora.
No hem volgut córrer el risc, hem actuat amb prudència, de no fer res i trobar-nos amb
una sentència de cassació que ratifiqués la sentència original que podria ser el caos
pel  propi  Ajuntament,  perquè  què  faríem  amb  tot  el  que  s'ha  fet.  Evidentment
nosaltres  hem cregut  que  per  responsabilitat  no  podíem caure  en  aquest  risc  de
passivitat i no fer res i esperar a veure si guanyem la sentència. Fruit d'això, com que
les sentències bàsicament parlen de molts temes formalistes, pensem que es poden
remuntar amb aquesta nova aprovació que es farà, i estem d'acord, senyor Sabrià,
que cal ajustar algunes coses, en l'evolució d'aquest Pla General hem vist que hi ha
coses que cal ajustar-les, però jo volia parlar d'ajustar el model urbanístic, però que
ningú penso que farem un canvi radical de govern, no el podem fer el canvi de model,
perquè hi ha uns drets adquirits i una sèrie d'actuacions que no podem ara plantejar-
nos i transformar-ho tot, farem ajustaments, acotarem algunes coses que hem vist i
que no acaben de funcionar, però també està bé que aquest procés que iniciem no és
en la mateixa línea del  que vàrem iniciar  l'any 2005, la  situació és molt  diferent  i
segurament  caldrà  ajustar  alguns  creixements  i  algunes actuacions  que en aquell
moment no varem preveure però tenint en compte també la seguretat jurídica que ha
tenir,  tant  l'Ajuntament  com  els  privats  que  tenen  aquest  planejament.  Per  tant,
ajustament del model si, canvi radical del model, segurament que en algunes coses
ens agradaria però potser no podrem arribar on molts dels que estem aquí podríem
pensar.
I pel que fa al que deia el senyor Guerra, a mi hi ha una cosa que em sorprèn, ell diu
que els ciutadans volen respostes, vostè ho diu com si nosaltres portéssim això aquí
com una comissió més de treball, no, això ho portem perquè la Llei ens obliga, els
ciutadans volen resposta però també els ciutadans voldrien que els seus regidors,
quan portem temes a Ple,  no només que s'hagin mirat  els  punts sinó que sabent
perquè portem aquests  punts  al  plenari,  no  el  portem al  plenari  perquè volem,  el
portem al plenari perquè com que el govern ha decidit iniciar la tramitació hem de
portar-ho perquè la Llei ens obliga, per tant, no és que ara el govern vulgui fer un
brindis al sol portant aquest procés de participació ciutadana urbanística, sinó que és
perquè si  no  ho  fem no cal  que  comencem perquè  automàticament  algú  ens  ho
impugnaria i ho tenim a perdre, per tant, resposta als ciutadans sí però els que estem
aquí al consistori, mirar, i sinó els serveis tècnics ens poden informar, jo no dic pas
que ho hagin de saber tots però els serveis tècnics estan també per fer aquesta feina.

- senyor Guerra: No és que hagi parlat sense mirar-me els documents, només mirant-
me el punt, sinó que tal i com ens va informar el senyor Rangel a la Comissió, aquesta
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acord ha arribat aquí una mica per precipitació amb la seva decisió, perquè estava tot
molt ben encarrilat després de gastar una quantitat ingent de diners, i a l'espera d'un
informe que, segons el senyor Rangel, no va arribar o es va precipitar i ha donat pas a
aquesta situació.  Potser jo  estic equivocat  completament  i  vaig entendre una altra
cosa, pel seu somriure sembla que sí que estic equivocat, però com que cada vegada
que parlo jo somriu, em té despistat.

- senyor Fernandez: Com que el senyor Rangel estava a la Comissió, que contesti ell,
però jo això de què ens ha costat molts de diners això, no en sé res.

- senyor Rangel: En primer lloc era a la Junta de Portaveus, a la Comissió Informativa
tot això li va explicar el senyor Arquitecte. A la Junta de Portaveus, jo a vostè li vaig fer
un apart, li vaig posar un exemple d'una situació puntual, concreta, que podia explicar
una mica tot com havia de funcionar i de quina manera havia funcionat. Jo li vaig dir,
que ens havíem trobat en una situació tant kafkiana com aquella en la qual s'estima el
recurs d'un privat que argumenta que hem incomplert la normativa de costes, l'article
tal, tal, tal, que ho posava tot aquí, en el document que jo li vaig passar, i li vaig dir
que es fixés el que va passar amb això, a l'aprovació inicial varem demanar a Costes
que ens donés el seu informe previ, nosaltres a l'aprovació inicial varem recollir tot
l'informe previ  i  un cop varem tenir  tot  això,  varem fer  uns passos en l'aprovació
provisional i quan va estar tot,  prèviament a l'aprovació provisional, es va demanar a
Costes l'informe definitiu, en el qual li dèiem que havíem recollit tot el que vostès ens
havien demanat i ara només ens han de fer un document dient que tot alló que ens
havien  demanat  ho  hem  recollit,  per  tant  ens  fan  un  informe  favorable.  Aquest
document no va arribar, no va arribar perquè l'Administració, després d'un procés lent
de revisió del planejament, en el qual gairebé portàvem tres anys, l'Administració en el
seu moment,  en el  seu temps de resposta, no va donar aquesta resposta,  i  l'altra
administració  competent,  la  Comissió  Territorial  d'Urbanisme  de  la  Generalitat,  va
decidir de motu propi, tirar endavant l'aprovació definitiva d'aquell planejament, i això
és  el  que  ha  servit  per  argumentar  el  recurs  que  ha  tombat  en  part  aquest
planejament. Li vaig dir, es fixi vostè en les coses com han funcionat, però d'aquí a
què això hagi estat la causa originària de totes aquestes coses, de tota la situació,
costa una mica de creure, jo li vaig posar com a exemple del que s'estava produint,
els  arguments  que es  varen  fer  servir  són  els  tres  grans  arguments  que li  havia
plantejat a la Comissió Informativa l'Arquitecte Municipal, i que aquí ja n'hem parlat,
d'alguns d'ells  n'hem parlat,  que és  la  no presència d'un document  de declaració
d'impacte  ambiental,  crec  recordar  que  hi  havia  també  una  vulneració  de  les
prescripcions de l'ACA en relació als criteris i les capacitats d'aigua potable i aigües
residuals i  el darrer dels aspectes eren els dubtes que generava el  pas de sòl no
urbanitzable a sòl urbà, d'un dels sectors que la proposta del planejament considerava
que tenia bona part dels serveis o que tenia tots els serveis i que la sentència va
creure que no tenia els serveis. Aquests són els tres arguments en els quals el jutge
fonamenta la declaració, no cap dels altres que li vaig posar a vostè com a exemple.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist el Programa participació ciutadana en la redacció del Pla d’Ordenació Urbanística
Municipal de Palafrugell, elaborat per l’empresa E1DOS, Dinamització Social, d’acord
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amb l’encàrrec efectuat  per la Junta de Govern Local  a la sessió celebrada el  26
d’abril de 2012.
 
Atès l’informe de la Comissió informativa d’urbanisme, pla de barris, obres públiques,
serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 21 de maig de 2012.
 
Atès l’informe conjunt emès per l’Arquitecte Municipal, el senyor Jordi Font Bel, i per
l’Assessora Jurídica Municipal, la senyora Júlia Giró Val, en data 23 de maig de 2012,
on efectuen les següents consideracions:
 
“En funció de la decisió del Govern Municipal de tramitar la revisió del POUM vigent,
als efectes de resoldre les incerteses que es podrien generar sobre la situació jurídica
actual derivada de les sentències als recursos contenciosos administratius interposats
contra el POUM vigent i les futures resolucions als recursos de cassació interposats
per  l’Ajuntament  i  pel  Departament  de  Territori  i  Sostenibilitat  de  la  Generalitat,
representa iniciar la tramitació del POUM des del seu inici.
 
D’acord amb el que determina l’article 105 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel
qual  s’aprova  el  Reglament  de  la  Llei  d’urbanisme,  l’aprovació  i  publicació  del
Programa de participació ciutadana és obligatòria en el cas de formulació o revisió del
Pla d’Ordenació Urbanística Municipal, i es pot acordar prèviament o simultàniament a
la publicació de l’avanç de Pla.
 
Per  tal  de  dur  a  terme  aquest  procés  de  participació  ciutadana,  l’Ajuntament  va
acordar, per la Junta de Govern Local a la sessió del 26 d’abril passat, encarregar a
l’empresa  E1DOS,  Dinamització  Social,  les  feines  de  direcció  del  procés  de
participació ciutadana, entre les quals s’inclou el programa de participació ciutadana,
que ja han redactat i que compleix amb les exigències legals i, per tant, es pot aprovar
en el proper Ple. Cal advertir, però, que el procés de participació ciutadana, per bé
que obert a qualsevol proposta o suggeriment, no es pot obviar que es refereix a una
revisió d’un pla recent i, per tant, no s’intueixen grans propostes que afectin el model
de municipi, per la qual cosa l’amplitud de la participació ciutadana lògicament s’ha
d’adaptar a la potencialitat del document a tramitar.”
 
Atès que al mateix informe conjunt manifesten que aquest Programa de participació
ciutadana  s’ajusta  a  les  previsions  normatives  establertes  a  l’article  8  del  Decret
Legislatiu 1/2012, de 3 d’agost i inclou el procés regulat en els articles 21, 22, 23, 101,
105 i  106 del  Decret  305/2006,  de  18  de  juliol,  i  conté  les  mesures  i  actuacions
previstes per tal de facilitar la divulgació i comprensió del Pla en cadascuna de les
seves fases.
 
Atès que, a títol de conclusió, consideren que es pot aprovar aquest Programa de
participació  ciutadana  pel  Ple  Municipal,  d’acord  amb  la  proposta  presentada  per
l’empresa  E1DOS,  Dinamització  Social,  atenent  el  que  determina  l’article  23  del
Decret 305/2006, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, i d’acord amb
el que estableixen els articles 22.3 i 105 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, donar la
màxima publicitat  d’aquest  acord  d’aprovació  i  del  programa,  mitjançant  anunci  al
Butlletí Oficial de la Província de Girona i la publicació de l’acord d’aprovació a dos
diaris de més divulgació en l'àmbit municipal, a més de la seva col·locació a la web
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municipal,  sense perjudici  de  l’adopció  de  qualsevol  altra  mesura  de  divulgació  o
publicitat que es consideri adient.
 
Atès  el  que  disposa  el  Reglament  actualitzat  de  Participació  Ciutadana  de
l’Ajuntament de Palafrugell, en vigor.
 
El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Pujol, Prats i les senyores Montalban i Frigola (CiU), dels senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i de les de les senyores Rivas i Recio,
del senyor Genover (Entesa), total divuit vots a favor; i les abstencions de la senyora
Galiana i el senyor Rodrigo (PP), i del senyor Guerra (PxC), total tres abstencions:

Primer.- Aprovar  el  Programa  de  participació  ciutadana  en  la  redacció  del  Pla
d’Ordenació  Urbanística  Municipal  de  Palafrugell,  elaborat  per  l’empresa  E1DOS,
Dinamització Social, d’acord amb l’encàrrec efectuat per la Junta de Govern Local a la
sessió celebrada el 26 d’abril de 2012.
 
Segon.- Publicar aquest acord d’aprovació al Butlletí Oficial de la Província de Girona,
i  a  dos  diaris  d’àmplia  difusió  provincial,  i  disposar  la  seva  col·locació  al  teuler
d’edictes de l’Ajuntament i a la web municipal (www.palafrugell.cat), amb la inclusió
del document objecte d’aquesta aprovació, per a la seva consulta.
 
Tercer.- Notificar aquest acord a E1DOS, Dinamització Social,  representada per la
senyora Yolanda Jiménez.

14.- PROJECTE EXECUTIU PER A LA REHABILITACIÓ DE CAL GANXÓ EN EL
CONJUNT DE LA NOVA SEU DEL MUSEU DEL SURO DE PALAFRUGELL - FASE
6, INCLÒS EN EL PLA ÚNIC D’OBRES I SERVEIS DE CATALUNYA, ANY 2011.
Acceptació de les ajudes. Aprovació.-

S'acorda fer el debat conjunt d'aquests cinc propers punts de l'ordre del  dia de la
sessió.

Intervé  el  senyor  Guerra  només  en  relació  al  punt  número  15,  que  estem
completament  d'acord  amb  el  tema  del  Centre  d'Acollida,  l'única  cosa  que  els  hi
demanaríem és que en comptes d'estar en fase d'aprovació, que es tirés endavant,
perquè ja portem uns quants mesos discutint sobre el mateix, jo crec que a aquestes
alçades ja s'hauria de tenir clar que és el que volen fer i com ho volen fer, i posar-ho
en marxa, perquè si és un Centre d'Acollida Turística i estem a punt de començar la
temporada, potser que fem alguna cosa per arreglar-ho.

- senyora Rivas: Malgrat ja varem manifestar que en algunes obres del PUOSC, com
a grup, no compartíem el mateix que vostès ens varen presentar, donat que és una
acceptació d'ajudes, només faltaria que no hi votèssim a favor, per tant,  tindran el
nostre vot favorable.

- senyor Sabrià: Nosaltres també hi votarem a favor a l'acceptació de totes aquestes
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ajudes.

- senyor Fernandez: Pel que fa al punt número 15 que deia vostè, nosaltres també
voldríem que el Centre d'Acollida Turística estigués acabat, però precisament això ens
ha de permetre acabar l'entorn i a veure si pot entrar en funcionament el més aviat
possible, és un projecte que és complexa la seva gestió i per tant nosaltres confiem
que ara, amb aquesta etapa que ja es podrà fer tot l'entorn, es pugui posar en marxa
el més aviat possible, però no s'ha pogut fer abans, i per tant estem amb això. Jo,
d'alguna manera entenc la seva intervenció que això fora bo que ja hagués estat
acabat perquè la gran part d'obra ja fa temps que està feta, però faltaven els entorns,
no  hi  havia  recursos,  ara  els  tenim,  i  per  tant  el  que  farem serà  acabar  l'entorn,
equipar-ho per dins i decidir quins són els usos que li volen donar, que això des de
l'IPEP es farà.

Tot  seguit  se  sotmeten  a  votació  les  propostes  d'acord,  per  la  qual  cosa,  en
conseqüència:

Vista la resolució del Director General d’Administració Local, de data 3 d’abril de 2012,
d’acceptació  de  la  renúncia  a  l’execució  de  l’actuació  “Ampliació  i  reforma  de
l’Ajuntament fase 1”, inclosa en el Pla únic d’obres i serveis de Catalunya, any 2011 i
d’aplicació dels romanents econòmics a l’actuació “Rehabilitació de Cal Ganxó en el
conjunt de la nova seu del Museu del Suro de Palafrugell, fase 6”, amb el número
d’actuació 2011/1375 i una subvenció PUOSC-ET de 231.138,80 €.

Atès l’informe emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012.

Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Acceptar  les  ajudes  incloses  en  el  programa específic  de  dinamització  i
equilibri  territorial  (ET) del  Pla únic d’obres i  serveis  de Catalunya,  any 2011,  per
finançar l’actuació “Rehabilitació de Cal Ganxó en el conjunt de la nova seu del Museu
del  Suro  de  Palafrugell,  fase  6”,  amb  número  d’actuació  2011/1375,  amb  una
subvenció de 231.138,80 euros.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament  perquè  les  obres  s’executin  amb  normalitat  i  designar  les  persones
següents per a la direcció d’aquesta obra:

– Director  facultatiu:  OP  (TEAM).  SLP  -  FARRÉ,  ORTEU,  PIFERRER
ARQUITECTES
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– Tècnics  col·laboradors:  Constantí  Bassets  Sánchez  (Arquitecte  tècnic)  i
Proisotec Enginyeria SLP (Enginyer) 

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat definitivament per la Junta de Govern Local de l’ajuntament en la sessió del
dia 19/11/2010.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i concessions administratives necessàries per a l’inici i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que de  conformitat  amb l’informe d’intervenció,  a  la  partida  pressupostària
42.336.62703 de l’any 2012 hi ha consignació suficient per atendre el finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar  aquest  acord  al  Departament  de  Governació  i  Relacions
Institucionals, Secretaria General, Serveis Territorials a Girona per a la seva inclusió a
l’expedient de subvenció en tràmit.

15.- PROJECTE BÀSIC I EXECUTIU PER AL CONDICIONAMENT DEL CENTRE
D’ACOLLIDA TURÍSTICA I ENTORN, A PALAFRUGELL, INCLÒS EN EL PLA ÚNIC
D’OBRES  I  SERVEIS  DE  CATALUNYA,  ANY 2011.  Acceptació  de  les  ajudes.
Aprovació.-

Vista la resolució del Director general d’Administració Local, de data 3 d’abril de 2012,
d’acceptació  de  la  renúncia  a  l’execució  de  l’actuació  “Ampliació  i  reforma  de
l’Ajuntament fase 1”, inclosa en el Pla únic d’obres i serveis de Catalunya, any 2011 i
d’aplicació  dels  romanents  econòmics  a  l’actuació  “Condicionament  del  Centre
d’Acollida Turística i entorn, a Palafrugell”, amb el número d’actuació 2011/1374 i una
subvenció PUOSC-ET de 136.940,41 euros.

Atès l’informe emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 17 d’octubre de
2011.

Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Acceptar  les  ajudes  incloses  en  el  programa específic  de  dinamització  i
equilibri  territorial  (ET) del  Pla únic d’obres i  serveis  de Catalunya,  any 2011,  per
finançar  l’actuació  “Condicionament  del  Centre  d’Acollida  Turística  i  entorn,  a
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Palafrugell”, amb el número d’actuació 2011/1374, amb una subvenció de 136.940,41
euros.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament perquè les obres s’executin amb normalitat i designar la persona següent
per a la direcció d’aquesta obra:
Director facultatiu: Joaquim Garcia Balda

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat pel Ple de l’Ajuntament en la sessió del dia 29 de novembre de 2011.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i concessions administratives necessàries per a l’inici i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que de  conformitat  amb l’informe d’intervenció,  a  la  partida  pressupostària
21.150.61929 de l’any 2012 hi ha consignació suficient per atendre el finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar  aquest  acord  al  Departament  de  Governació  i  Relacions
Institucionals, Secretaria General, Serveis Territorials a Girona per a la seva inclusió a
l’expedient de subvenció en tràmit.

16.-  PROJECTE  DE  REPARACIÓ  DE  LA  CALÇADA  DELS  CARRERS
METAL·LÚRGIA, GAS, INDÚSTRIA I PALS, A LA CIRCUMVAL·LACIÓ NORD DE
PALAFRUGELL, INCLÒS EN EL PLA ÚNIC D’OBRES I SERVEIS DE CATALUNYA,
ANY 2012. Acceptació de les ajudes. Aprovació.-

Vist que al Diari oficial de la Generalitat de Catalunya núm. 6079, de 2 de març de
2012, es va aprovar el PUOSC per a l’any 2012, on es recull que l’actuació “Reparació
de la calçada dels carrers Metal·lúrgia, Gas, Indústria i Pals, a la Circumval·lació Nord
de Palafrugell”, dins del programa general, amb el número d’actuació 2012/337 i una
subvenció de 220.000,00 euros.

Atès  l’informe  emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012.

Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim  Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.
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El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Acceptar  les  ajudes  incloses  en  el  programa  general  (PG)  del  Pla  únic
d’obres i  serveis  de Catalunya,  any 2012,  per  finançar  l’actuació “Reparació  de la
calçada dels carrers Metal·lúrgia, Gas, Indústria i Pals, a la Circumval·lació Nord de
Palafrugell”, amb el número d’actuació 2012/337 i una subvenció de 220.000,00 euros.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament perquè les obres s’executin amb normalitat i designar la persona següent
per a la direcció d’aquesta obra:
Director facultatiu: Joaquim Garcia Balda

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici  de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat definitivament pel Ple de l’ajuntament en la sessió del dia 29 de novembre de
2011.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i  concessions administratives necessàries per a l’inici  i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que  de  conformitat  amb  l’informe  d’intervenció,  a  la  partida  pressupostària
21.150.61928 de l’any 2012 hi  ha consignació suficient per atendre el  finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar aquest acord al Departament de Governació i Relacions Institucionals,
Secretaria General, Serveis Territorials a Girona per a la seva inclusió a l’expedient de
subvenció en tràmit.

17.-  MEMÒRIA  VALORADA  PER  A  LA  MILLORA  DEL  PASSEIG,  DES  DEL
CARRER CAP DE CREUS FINS AL MIRADOR DE CARLES SENTÍS, A CALELLA
DE  PALAFRUGELL,  INCLÒS  EN  EL  PLA  ÚNIC  D’OBRES  I  SERVEIS  DE
CATALUNYA, ANY 2012. Acceptació de les ajudes. Aprovació.-

Vist que al Diari oficial de la Generalitat de Catalunya núm. 6079, de 2 de març de
2012, es va aprovar el PUOSC per a l’any 2012, on es recull que l’actuació “Millora del
passeig des del carrer del Cap de Creus fins al mirador de Carles Sentís, a Calella”,
dins del programa general, amb el número d’actuació 2012/336 i una subvenció de
40.000,00 euros.

Atès  l’informe  emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012.
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Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim  Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Acceptar  les  ajudes  incloses  en  el  programa  general  (PG)  del  Pla  únic
d’obres i serveis de Catalunya, any 2012, per finançar l’actuació “Millora del passeig
des del carrer del Cap de Creus fins al mirador de Carles Sentís, a Calella”, amb el
número d’actuació 2012/336 i una subvenció de 40.000,00 euros.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament perquè les obres s’executin amb normalitat i designar la persona següent
per a la direcció d’aquesta obra:
Director facultatiu: Joaquim Garcia Balda

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici  de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat pel Ple de l’ajuntament en la sessió del dia 29 de setembre de 2011.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i  concessions administratives necessàries per a l’inici  i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que  de  conformitat  amb  l’informe  d’intervenció,  a  la  partida  pressupostària
21.150.61927 de l’any 2012 hi  ha consignació suficient per atendre el  finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar aquest acord al Departament de Governació i Relacions Institucionals,
Secretaria General, Serveis Territorials a Girona per a la seva inclusió a l’expedient de
subvenció en tràmit.

18.- MEMÒRIA VALORADA PER A LA MILLORA DE LES ESCALES DE GARBÍ I
DEL PASSEIG DE XAVIER MISERACHS, A LLAFRANC, INCLÒS EN EL PLA ÚNIC
D’OBRES  I  SERVEIS  DE  CATALUNYA,  ANY  2012.  Acceptació  de  les  ajudes.
Aprovació.-

Vist que al Diari oficial de la Generalitat de Catalunya núm. 6079, de 2 de març de
2012, es va aprovar el PUOSC per a l’any 2012, on es recull que l’actuació “Millora  de
les escales de Garbí i del passeig de Xavier Miserachs, a Llafranc”, dins del programa
específic  de municipis  petits,  nuclis  i  àrees  residencials  de baixa  densitat,  amb el
número d’actuació 2012/338 i una subvenció de 60.000,00 euros.
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Atès  l’informe  emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012.

Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim  Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Acceptar les ajudes incloses en el programa específic de municipis petits,
nuclis i  àrees residencials de baixa densitat (MN) del Pla únic d’obres i  serveis de
Catalunya, amb 2012, per finançar l’actuació “Millora  de les escales de Garbí i  del
passeig de Xavier Miserachs, a Llafranc”, amb el número d’actuació 2012/338 i una
subvenció de 60.000,00 €.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament perquè les obres s’executin amb normalitat i designar la persona següent
per a la direcció d’aquesta obra:
Director facultatiu: Joaquim Garcia Balda

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici  de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat pel Ple de l’ajuntament en la sessió del dia 29 de setembre de 2011.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i  concessions administratives necessàries per a l’inici  i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que  de  conformitat  amb  l’informe  d’intervenció,  a  la  partida  pressupostària
21.150.61926 de l’any 2012 hi  ha consignació suficient per atendre el  finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar aquest acord al Departament de Governació i Relacions Institucionals,
Secretaria General, Serveis Territorials a Girona per a la seva inclusió a l’expedient de
subvenció en tràmit. 

19.-  SENTÈNCIES  REFERIDES  A  L'ÀREA  D'URBANISME  I  OBRES.-
Coneixement.-

Vista  la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
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número  108/08,  interposat  per  les  senyores  Maria  Concepción  i  Mercedes  Simón
Oliver  contra  la  desestimació  presumpta  del  recurs  d’alçada  interposat  contra  els
acords de la Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de
Palafrugell, per la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa  la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número  529/07,  interposat  per  la  senyora  Gloria  Torrelles  Ferrán  contra  la
desestimació  presumpta  del  recurs  d’alçada  interposat  contra  els  acords  de  la
Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de Palafrugell, per
la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número 40/08,  interposat  per la  societat  DOICAT 1998,  SL contra la desestimació
presumpta del recurs d’alçada interposat contra els acords de la Comissió Territorial
d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de Palafrugell, per la qual s’estima, en
part, el recurs interposat.

Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número 530/07, interposat pel senyor Josep Simón García Velilla, la senyora Maria
Mercè Sala Agustí,  el  senyor José Alberto García Velilla i  la  senyora Teresa Díaz
Novella, contra la desestimació presumpta del recurs d’alçada interposat contra els
acords de la Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de
Palafrugell, per la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número 114/08, interposat per la senyora Maria Concepción Simón Oliver, contra la
desestimació  presumpta  del  recurs  d’alçada  interposat  contra  els  acords  de  la
Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de Palafrugell, per
la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número  113/2008,  interposat  pel  senyor  Marcos  Smythe  Simón,  la  senyora  María
Concepción  Simón  Oliver  i  la  societat  Smythe  Simón  Associats,  SL,  contra  la
desestimació  presumpta  del  recurs  d’alçada  interposat  contra  els  acords  de  la
Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de Palafrugell, per
la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número 116/2008, interposat pel senyor Marcos Smythe Simón i la societat Smythe
López, SL, contra la desestimació presumpta del recurs d’alçada interposat contra els
acords de la Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de
Palafrugell, per la qual s’estima, en part, el recurs interposat.
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Atesa la  sentència  dictada  per  la  Secció  Tercera  de  la  Sala  del  Contenciós
Administratiu  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en el  recurs  ordinari
número  109/2008,  interposat  per  la  senyora  Mercedes  Simón  Oliver,  contra  la
desestimació  presumpta  del  recurs  d’alçada  interposat  contra  els  acords  de  la
Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, d’aprovació del POUM de Palafrugell, per
la qual s’estima, en part, el recurs interposat.

Atesa la sentència dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 2 de Girona en
el procediment abreujat número 245/2009, interposat pel senyor Francisco Valencia
Carmona i la senyora Concepción Valencia Heredia contra els acords de la Junta de
Govern Local del dia 6 de març de 2009, per la qual s’estima en part el recurs i anul·la
per no ser conforme a dret l’acord de data 6 de març de 2009 que va desestimar les
peticions dels demandants de suspensió de pagament de les quotes d’urbanització i el
requeriment de pagament de les mateixes.

Atès l’informe  pres  per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 21 de maig de
2012. 

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Donar-se per assabentat de les esmentades sentències. 

20.-  MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE PLATAFORMA PER CATALUNYA,  EN
DEFENSA DE LA INSERCIÓ LABORAL DELS DISCAPACITATS.-

Copiada textualment la moció, diu així:

“ Exposició de motius:

Els  plans  del  Govern  central  del  Partit  Popular  són  transferir  a  la  Generalitat  de
Catalunya 189 milions d'euros en comptes dels 457 milions del passat any 2011 per
incentivar  les  polítiques  actives  d'ocupació,  la  qual  cosa  implicaria  una  reducció
pressupostària del 56%

És un fet constatat els problemes amb què es troben les persones discapacitades en
el moment d'aconseguir la plena inserció laboral, i que la reducció plantada implicaria
passar d'una quantia xifrada en 55 milions d'euros l'any 2011 a nomes 30 milions
d'euros  per  a  2012  per  donar  suport  econòmic  a  les  entitats  que  treballen  per  la
inserció  laboral  de  les  persones  amb  discapacitat  física  i  intel.lectual  i  transtorns
mentals a Catalunya.

És  evident  que  aquesta  davallada  posa  en  risc  2.500  llocs  de  treball  protegits
d'especial dificultat dels 7.300 que hi ha a Catalunya repartits en un centenar d'entitats
sense  anim de  lucre,  i  que  l'accés  a  un  lloc  de  treball  facilita  l'autonomia  de  les
persones amb limitacions. Les Entitats que treballen en aquest àmbit duen a terme una
gran labor des de la societat civil  en pro de l'orientació, mediació i  inserció laboral
d'aquestes persones.
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Atès que gràcies a aquesta figura, en els últims dos anys, més de 4.500 persones
treballen  en  una  empresa  ordinària,  ara  perillarà  la  feina  d'aquestes  entitats  que
aposten  pel  treball  amb  suport,  que  és  la  integració  dels  col.lectiu  a  l'empresa
ordinària. Aquesta reducció afectarà greument els centres especials de treball, alguns
dels quals ja han advertit que no podran fer front a les nòmines i n'hi ha que estan
preparant expedients de regulació d'ocupació.

Atès que el  respecte  i  la  integració  de persones amb limitacions  cognitives  és  un
indicador  per  mesurar  el  grau de desenvolupament  dels  països,  i  que la  retallada
posarà en risc la cohesió social i es retrocedirà en el camí de la reinserció social i
laboral d'un col.lectiu vulnerable com és el dels discapacitats.

Atès que el Partit Popular ha traspassat una línea vermella amb aquesta retallada que
posa en perill la integració de les persones amb més dificultats per incorporar-se al
món laboral i  que lluny de reduir l'atenció a les persones que requereixen especial
atenció, precisament en moments de crisi hem de garantir amb més inversions l'accés
a  un  lloc  de  treball  per  part  dels  membres  d'aquest  col.lectiu  perquè  puguin
desenvolupar-se amb autonomia.

Proposta d'acord:

Primer.- Mostrar  el  rebuig  d'aquest  Ajuntament  a  la  reducció  pressupostària  en
matèria de polítiques actives d'ocupació.

Segon.- Emplaçar al Govern de la Generalitat de Catalunya a defensar de manera
prioritària  en  el  repartiment  dels  fons  entre  les  comunitats  que  es  garanteixi  la
cobertura  financera  destinada a la  inserció  laboral  del  col.lectiu  de discapacitats  a
Catalunya.

Tercer.- Instar  al  Govern  del  Partit  Popular  a  apujar  les  partides  pressupostàries
destinades  a  polítiques  actives  d'ocupació  i  el  suport  econòmic  a  les  entitats  que
treballen per la inserció laboral de les persones amb discapacitat física i intel.lectual i
trastorns mentals  a  Catalunya,  contemplades als  Pressupostos  Generals  de l'Estat
(PGE).

Quart.- Donar trasllat d'aquest acord a les entitats del municipi que treballen en l'àmbit
de la inserció laboral de les persones amb discapacitats, al Departament de Benestar
Social i Família de la Generalitat i a la Secretaria d'Estat de Serveis Socials, Família i
Discapacitat del Ministeri de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat.”

Intervé el senyor Guerra manifestant que en realitat és reflecteix una mica la situació
dels retalls que s'estan patint per part de l'Administració i del govern central, i una de
les  parts  que  pot  patir  aquestes  retallades  a  l'hora  del  seu  pressupost  són  els
discapacitats, i el que volem des de Plataforma el que volem és mirar d'impedir que
això passi.
Hi  ha una cosa que potser sona a demagògia,  que el  senyor Sabrià m'ha dit  que
sobretot no fes demagògia, però fins ara gran part dels empresaris que han optat per
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contractar a gent amb discapacitats ho han fet emparats per la Llei i per un fet molt
legítim, que és l'avantatge fiscal. No s'ha de ser molt espavilat i només s'ha d'aplicar el
sentit comú per saber que quan comencen les retallades, aquestes afecten també als
avantatges, amb la qual cosa, una sèrie de gent important que es veurà perjudicada
serà aquest personal discapacitat. Des de Plataforma, l'única cosa que intentem i que
no excloem a ningú, senyora Rivas, és mostrar el rebuig d'aquest Ajuntament, si hi
estan acord, a la reducció pressupostària en matèria de polítiques actives d'ocupació,
emplaçar al govern de la Generalitat de Catalunya a defensar de manera prioritària en
el repartiment dels fons entre les comunitats, que es garanteixi la cobertura financera
destinada a la inserció laboral  del  col.lectiu de discapacitats  a Catalunya.  Instar  al
Govern del Partit Popular a pujar les partides pressupostàries destinades a polítiques
actives  d'ocupació i  el  suport  econòmic a les entitats  que treballen per  la  inserció
laboral de les persones amb discapacitat  física i  intel.lectual,  i  trastorns mentals, a
Catalunya, contemplades al Pressupost General de l'Estat.  Finalment, donar trasllat
d'aquest acord a les entitats del municipi que treballen en l'àmbit de la inserció laboral
de les persones amb discapacitat.

- senyora Mauri: Tal com ha explicat el senyor Guerra, i si no ho ha explicat ja s'ha
confirmat que el govern de l'estat havia confirmat aquesta reducció dels fons per a
polítiques actives  d'ocupació inclòs en els  pressupostos generals  de l'Estat.  En un
moment en què la primera urgència hauria de ser crear ocupació, la taxa d'atur en els
joves hem de pensar que de 16 a 24 anys està en un 50%, i la dels adults ronda el
22%,  aquesta  dràstica  retallada  de  l'estat  a  les  transferències  de  les  Comunitats
Autònomes per  polítiques actives  d'ocupació  es  una greu irresponsabilitat,  des  del
nostre punt de vista, que en lloc de redreçar la situació destrueix llocs de treball i fa
perillar  tot  el  model  d'inserció  i  acompanyament,  desenvolupat  per  les  entitats  per
prevenir i reconduir processos d'exclusió social. Jo crec que en això tothom hi estarà
d'acord, nosaltres celebrem que Plataforma per Catalunya tingui aquesta sensibilitat
social,  la  veritat  és  que ho celebrem i  ho compartim,  i  el  que sí  que esperem de
Plataforma és que en el  futur,  quan s'hagin de defensar  drets  i  retallades d'altres
col.lectius  vulnerables  i  igualment  en  perill  d'exclusió,  que  tingui  aquesta  mateixa
sensibilitat i que també doni suport a aquestes iniciatives. 

- senyora Galiana: Entenem que la reforma laboral feta pel Partit Popular ha portat
molta  polèmica,  però  des  d'aquest  grup  creiem  que  ha  estat  necessària  perquè
l'objectiu  principal  és  mantenir  les  empreses,  i  a  vegades  mantenir  les  empreses,
dolorosament comporta retallades en quant a la qualitat d'un treball que pugui tenir
una persona, però si l'empresa acaba tancant, després no tindrem res i no tindrem
reactivació econòmica, llavors l'objectiu principal és mantenir viva l'empresa, sigui com
sigui, perquè el pitjor serà que acabi tancant, per tant, les retallades que a vegades
s'han hagut de fer han estat necessàries pels motius que tots sabem, no només són
en aquests sectors sinó en molts altres que malauradament s'han de dur a terme i per
poder sortir d'aquesta situació tant difícil, tots ens haurem de sacrificar, i aquest és el
resultat. Per tant, nosaltres, i no estem en contra d'això, entenem que realment les
retallades en si no són desitjables per ningú, i en aquest sentit compartim la moció,
però pensem que amb un objectiu final que és sortir d'aquesta situació de recessió
econòmica, són necessàries i per tant, no li podrem donar suport a la moció.

- senyora Rivas: Senyor Guerra, valorem absolutament correcta la moció, li donarem
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suport amb la inserció laboral i amb les polítiques d'ocupació, i especialment en un
col.lectiu tant vulnerable com els discapacitats, i entenc que la pregunta que jo li anava
a  fer  ja  me  l'ha  contestada,  que  és  que  si  dins  del  col.lectiu  de  discapacitats  a
Catalunya, i  en aquesta moció,  entenem que vostès inclouen també totes aquelles
persones que són originàries d'altres països i per tant, immigrants. Si és així, tindrà el
nostre vot favorable.

- senyor Sabrià: Nosaltres no li hem trobat la trampa a la moció, i per tant, excepte que
equivoqui la pregunta que li ha fet la senyora Rivas, també hi votaríem a favor. Pel que
fa a l'argumentació del PP, tot i que no ens toca, sí que pensem que amb el 0,001 del
que pensen posar a Bankia, en tenen suficient per evitar el que passa en aquesta
moció, per tant, jo crec que abans de donar respostes o de parlar com a Estat, que és
el que ha fet avui, ens hauríem de pensar bé.

- senyor Guerra: A la senyora Galiana dir-li  que no entenc la seva posició des del
moment  que el  senyor  Albiol,  amb les últimes declaracions del  cap de setmana,  i
després a mi, tal com m'acusa sempre la senyora Mauri, que em diu feixista i aquestes
coses que em diu, després del que ha dit el senyor Albiol a Badalona per retallar els
ajuts, ara que precisament Plataforma, faci una moció per intentar ajudar i pot veure
clarament, com ha dit el senyor Sabrià, que no hi ha cap trampa, en aquest moment jo
crec que això és sentit comú. La demagògia, la política, les paraules maques i demés,
es poden deixar per un altre moment, en aquest punt en què es trobem, hi ha gent que
ho està passant molt malament, i com vostè va dir fa dos plens, aquí estem per fer
política i per ajudar els demès, i hi ha temps per tot, i en aquest moment crec que el
que toca és donar un cop de mà per ajudar els demès.
A la senyora Rivas dir-li que no hi ha cap paraula en aquesta moció, cap ni una, amb
al.lusió a cap tipus de procedència, cap ni una, vostès poden interpretar el que vulguin
però el que hi ha és el que està escrit, i vostès poden votar a favor o en contra.

- senyora Galiana: Crec que un tema tant delicat com els discapacitats, ningú pot estar
en contra d'això, el que passa és que aquí, en aquesta moció, hi ha un atac directe a
les polítiques que fa el Partit Popular, i nosaltres, des d'aquest grup, lògicament hem
de defensar els motius que empenyen al govern a prendre aquestes decisions que són
doloroses per tots.
En contestació al  senyor Sabrià,  miri,  no és que es pensi el  que pretén el  govern
espanyol quan està ajudant a Bankia, no està pensant en el banc, està pensant en els
estalvis de totes les persones que tenen comptes en aquest banc, i que també són,
possiblement,  molts d'aquests discapacitats,  entre altres col.lectius,  com poden ser
jubilats, que tenen els estalvis de tota la vida, o persones que han posat allà els seus
diners, que són el projecte de futur dels seus fills, pels seus estudis, o mils problemes
més, per tant, no és que hi hagi un interès en beneficiar a cap banc, el que s'intenta és
protegir  els  fons de la gent  i  que no perdin  els  diners,  per  tant,  crec  que és una
obligació, no només del Partit Popular sinó que si estigués governant qualsevol altre
govern, quan ho ha fet el Partit Socialista, també ha donat aquest recolzament que
necessàriament s'ha hagut de donar, una altra cosa és que a partir d'ara hi hagi més
control  a  la  reforma financera  que es  té  previst  fer,  es  controli  més  a  les  entitats
bancàries i no tornin a passar situacions d'aquests tipus, però barrejar una cosa amb
l'altra, em sembla que no té massa sentit.
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Tot seguit se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal de Plataforma
per Catalunya en defensa de la inserció laboral dels discapacitats, per la qual cosa, en
conseqüència:

Vista la moció presentada pel grup municipal de Plataforma per Catalunya en defensa
de la inserció laboral dels discapacitats l'exposició de motius de la qual diu així:

Els  plans  del  Govern  central  del  Partit  Popular  són  transferir  a  la  Generalitat  de
Catalunya 189 milions d'euros en comptes dels 457 milions del passat any 2011 per
incentivar  les  polítiques  actives  d'ocupació,  la  qual  cosa  implicaria  una  reducció
pressupostària del 56%

És un fet constatat els problemes amb què es troben les persones discapacitades en
el moment d'aconseguir la plena inserció laboral, i que la reducció plantada implicaria
passar d'una quantia xifrada en 55 milions d'euros l'any 2011 a nomes 30 milions
d'euros  per  a  2012  per  donar  suport  econòmic  a  les  entitats  que  treballen  per  la
inserció  laboral  de  les  persones  amb  discapacitat  física  i  intel.lectual  i  transtorns
mentals a Catalunya.

És  evident  que  aquesta  davallada  posa  en  risc  2.500  llocs  de  treball  protegits
d'especial dificultat dels 7.300 que hi ha a Catalunya repartits en un centenar d'entitats
sense  anim de  lucre,  i  que  l'accés  a  un  lloc  de  treball  facilita  l'autonomia  de  les
persones amb limitacions. Les Entitats que treballen en aquest àmbit duen a terme una
gran labor des de la societat civil  en pro de l'orientació, mediació i  inserció laboral
d'aquestes persones.

Atès que gràcies a aquesta figura, en els últims dos anys, més de 4.500 persones
treballen  en  una  empresa  ordinària,  ara  perillarà  la  feina  d'aquestes  entitats  que
aposten  pel  treball  amb  suport,  que  és  la  integració  dels  col.lectiu  a  l'empresa
ordinària. Aquesta reducció afectarà greument els centres especials de treball, alguns
dels quals ja han advertit que no podran fer front a les nòmines i n'hi ha que estan
preparant expedients de regulació d'ocupació.

Atès que el  respecte  i  la  integració  de persones amb limitacions  cognitives  és  un
indicador  per  mesurar  el  grau de desenvolupament  dels  països,  i  que la  retallada
posarà en risc la cohesió social i es retrocedirà en el camí de la reinserció social i
laboral d'un col.lectiu vulnerable com és el dels discapacitats.

Atès que el Partit Popular ha traspassat una línea vermella amb aquesta retallada que
posa en perill la integració de les persones amb més dificultats per incorporar-se al
món laboral i  que lluny de reduir l'atenció a les persones que requereixen especial
atenció, precisament en moments de crisi hem de garantir amb més inversions l'accés
a  un  lloc  de  treball  per  part  dels  membres  d'aquest  col.lectiu  perquè  puguin
desenvolupar-se amb autonomia.

El  Ple  de  l’Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gómez, Pujol, Prats i les senyores Montalban i Frigola (CiU), dels senyors
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Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), i de les de les senyores Rivas i Recio,
del senyor Genover (Entesa), i del senyor Guerra (PxC), total dinou vots a favor; i els
vots en contra de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total dos vots en contra:

Primer.- Mostrar  el  rebuig  d'aquest  Ajuntament  a  la  reducció  pressupostària  en
matèria de polítiques actives d'ocupació.

Segon.- Emplaçar al Govern de la Generalitat de Catalunya a defensar de manera
prioritària  en  el  repartiment  dels  fons  entre  les  comunitats  que  es  garanteixi  la
cobertura  financera  destinada a la  inserció  laboral  del  col.lectiu  de discapacitats  a
Catalunya.

Tercer.- Instar  al  Govern  del  Partit  Popular  a  apujar  les  partides  pressupostàries
destinades  a  polítiques  actives  d'ocupació  i  el  suport  econòmic  a  les  entitats  que
treballen per la inserció laboral de les persones amb discapacitat física i intel.lectual i
trastorns mentals  a  Catalunya,  contemplades als  Pressupostos  Generals  de l'Estat
(PGE).

Quart.- Donar trasllat d'aquest acord a les entitats del municipi que treballen en l'àmbit
de la inserció laboral de les persones amb discapacitats, al Departament de Benestar
Social i Família de la Generalitat i a la Secretaria d'Estat de Serveis Socials, Família i
Discapacitat del Ministeri de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat.

21.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  D'ESQUERRA  REPUBLICANA  DE
CATALUNYA PER AL DESENVOLUPAMENT LOCAL A PARTIR DE LA MILLORA
DE LA DIFUSIÓ I PROMOCIÓ DE L'ACTIVITAT CULTURAL A PALAFRUGELL.- 

La senyora Farrarons llegeix la moció, que copiada textualment la moció, diu així:

“Exposició de motius:

Palafrugell és un poble especialment prolífic en esdeveniments culturals. Diferents ens
programen al llarg de l’any, propostes de gran qualitat dirigides a un públic que va molt
més enllà del local i que en alguns casos cerquen i aconsegueixen ressò fins i tot a
nivell internacional. La qualitat i quantitat d’activitats que es duen a terme fan de la
cultura una marca d’identitat diferenciadora de Palafrugell.
 
Algunes  accions  neixen  de  la  iniciativa  pública  i  porten  el  segell  de  l’Institut  de
Promoció Econòmica de Palafrugell (IPEP), o de l’Àrea de Cultura de l’Ajuntament de
Palafrugell. En són exemples, la Cantada d’Havaneres de Calella, Sant Jordi, Flors i
Violes, el Festival de Jazz o la Fira de Nadal, entre molts d’altres.
 
D’altres, com el Festival de Cap Roig, les Festes de Primavera o tota la programació
de la Fundació Josep Pla o la Fundació Vila Casas, importantíssimes totes per a la
projecció del nostre municipi, provenen de la iniciativa privada o són organitzades per
la mateixa societat civil local. 
 
Avui,  en  una situació  on l’oferta  cultural  local  és  més  extensa que mai,  la  cultura
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s’erigeix  encara  més  com un  motor  econòmic,  però  també  de  cohesió  social,  de
manera que cal considerar els agents culturals i també patrimonials, els anomenats
agents actius GLAM (Galeries, Biblioteques, Arxius i Museus) com a eines i recursos,
proveïdors  de  continguts  de  qualitat,  imprescindibles  per  als  agents  econòmics  i
socials, tant  de l’àmbit dels serveis, com especialment el turístic.
 
Avui, per a la dinamització de la societat palafrugellenca es fa imprescindible comptar
amb  la  mateixa  societat,  connectar  amb  les  associacions  i  els  agents  culturals  i
patrimonials  existents.  Cal  explotar  i  vendre  les  nostres  potencialitats  i  fer-ho
coordinadament  des  dels  àmbits  públics  i  privats,  multiplicant  exponencialment  el
ressò i reforçant la marca “Cultura” com a marca-ciutat de Palafrugell,  a partir dels
nostres trets característics: Josep Pla, Paisatge, Suro, Havaneres, però també, a partir
de la creativitat  dels nostres artistes i la oportunitat que significa la seu de can Mario
de la Fundació Vila Casas .

Proposta d'acord:

Primer. Incorporar al Consell Econòmic i Social de Palafrugell representants del sector
de la cultura local, com a responsables d’un sector cabdal per al desenvolupament
econòmic i la cohesió social. 
 
Segon.     Crear  una  comissió  de  treball  no  permanent  coordinada  per  l’Institut  de
Promoció  Econòmica,  amb  la  participació  de  l’Àrea  de  Cultura  i  l’Institut  de
Comunicació, representants de les associacions i institucions culturals, dels creadors
locals, així com dels partits polítics amb representació, que treballin conjuntament per
a la millora de la coordinació i transversalitat del projecte cultural local de manera que
el potencial de tot el municipi de Palafrugell es projecti i comuniqui conjuntament.  
 
Tercer. A partir de les conclusions de la comissió, caldrà redefinir la comunicació i
publicitat cultural local des d’un punt de vista de projecte global, així com reestructurar
els diferents espais webs municipals existents, creant un únic portal web, com a gran
espai de referència cultural, un espai viu que interaccioni amb les xarxes social i doni a
l’oferta cultural de Palafrugell unitat, visibilitat i coherència.” 

Continua manifestant que des d'Esquerra hem fet uns primers contactes amb agents
culturals,  tant  entitats  com artistes individuals,  i  tots  els  primers resultats que hem
tingut és que tots estarien disposats a treballar per aquest projecte que presentem.
Aquesta  és  una oportunitat,  per  nosaltres,  única,  per  millorar  i  projectar  les  grans
potencialitats culturals que té Palafrugell, i que això repercuteixi en l'economia local.
Entenem que això no té unes dates estrictes de calendari, sinó que es pot pensar a
llarg  termini  i  amb calma,  però  que és  una oportunitat  que  no hauríem de deixar
passar.

- senyor Rocas: Bé, pel que fa a l’exposició de motius de la moció que presenten,
malgrat  que en algun moment  es detecta una certa barreja de conceptes i  alguna
repetició, crec que globalment podem estar-hi majorment d’acord. En aquest sentit, és
cert que Palafrugell és una població prolífica amb agents i esdeveniments culturals. És
cert  que Palafrugell  compta amb un parc  d’equipaments  destinats a  usos culturals
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considerable,  dimensionats a les característiques d’una població com la nostra,  els
quals sumats a la resta d’actius culturals de la ciutat,  li  acrediten una potencialitat
cultural important si ho comparem amb d’altres realitats locals anàlogues. És cert que
el gruix fonamental d’aquests equipaments són de titularitat pública, l'Àrea de Cultura,
el  Teatre,  el  Museu,  la  Biblioteca,  etc,  però  també  hi  ha  instal·lacions  i  activitats,
algunes  de  les  quals  molt  importants,  vinculades  a  organismes  privats  i  entitats
culturals, la Fundació Vila Casas, la Fundació Pla, el Festival de Cap Roig, el Centre
Fraternal,  etc.  Es  tracta  d’un  sistema  realment  complex  i  certament  difícil  de
sistematitzar,  constituït  per espais de característiques i  formats molt  diferents i  que
responen a  diverses  fórmules  de  dependència  i  propietat,  i  a  diferents  models  de
gestió que ara, evidentment, no entrarem a detallar.  És cert  també que els agents
esmentats generen molts continguts i de gran qualitat, orientats en aquells aspectes
del  consum  cultural  estretament  relacionats  amb  els  àmbits  d’intervenció  més
habituals:  les  arts  escèniques,  la  música,  les  arts  visuals,  la  lectura  pública  i  el
patrimoni cultural, tots ells amb un gran valor afegit i que, si els sabem situar en un
espai de centralitat dins l’estratègia global del nostre municipi, sens dubte esdevenen
factors essencials de desenvolupament econòmic.
Estem, doncs, com pot veure, d’acord amb la majoria de motius exposats. Això no ho
discutim.  Ho  podem  expressar  de  manera  diferent  però  el  fons  de  la  qüestió  és
plenament compartit, un fet que vull destacar doncs és important anar en la mateixa
direcció. Altra cosa són els acords que ens proposen. Ja el primer punt ens sobta i
descol·loca sobremanera.  Vostès demanen incorporar al  Consell  Econòmic i  Social
representants  del  sector  de la  Cultura local,  en tant  que responsables d’un sector
cabdal per al desenvolupament econòmic local. Bé, molt bé, ja li he dit que hi podem
estar d’acord però, em corregeixi si m’equivoco, no van ser vostès mateixos que van
votar en contra d’aquest Consell Econòmic i Social, concretament en el Ple d’octubre
de  2011?  L’argument  per  votar-hi  en  contra  venia  motivat,  segons  vostès,  en  el
convenciment que crear aquest nou Consell era duplicar ens, i que els seus objectius
coincidien en molt bona part amb els de l’IPEP.  Com canvien les coses, d’estar-hi en
contra a proposar nous membres; potser és que ara s’han adonat que aquest Consell
és prou útil i necessari, un fet que, de ser així, ens alegrem. 
La segona proposta d’acord insta a crear una comissió,  vostè en diu, comissió de
treball  no permanent, dirigida a la millora de la coordinació i  transversalitat  cultural
local.  Una  comissió  de  treball  no  permanent  que  segons  sembla  hauria  d’estar
coordinada per l’Institut de Promoció Econòmica amb participació dels agents culturals
locals, l'Àrea de Cultura, l'Institut de comunicació, representants de les associacions i
institucions culturals, creadors locals, partits polítics, etc.  Ben curiosa també aquesta
segona  proposta,  justament  vostès  que  sempre  han  fet  bandera  de  l’excés  de
comissions, ara va i en volen crear una altra. 
Miri,  senyora Farrarons, la seva proposta arriba tard. I arriba tard perquè l’Àrea de
Cultura ja es troba hores d’ara treballant en un Pla comunicatiu i de difusió conjunta de
les programacions i agents culturals de Palafrugell. Justament allò que vostè demana
en el punt segon, la millora de la coordinació i transversalitat del projecte cultural local.
Un pla de comunicació que ja es troba totalment redactat i a punt per ser implementat
quan  les  disponibilitats  pressupostàries  així  ho  permetin.  I  per  demostrar  aquesta
afirmació no hi ha res millor que ensenyar-li el projecte per tal què se’n faci càrrec.
Aquí el té: el Pla comunicatiu Palafugell Cultura.
I  és obvi  que,  per tal  que aquest projecte arribi  a bon port  caldrà comptar  amb la
participació dels agents culturals locals, públics i privats que són, de fet, els creadors
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del panorama cultural actual, tal com s’exposa de manera fefaent en el projecte.
Pel que fa a la seva tercera proposta, la de redefinir la comunicació i publicitat cultural
des d’un punt de vista de projecte global, és evident que el nou Pla de comunicació
cultural contempla de manera prioritària aquesta voluntat. I en aquest sentit, també,
quan vostè reclama crear un únic portal web com a gran espai de referència cultural
obvia que des del mes de desembre de 2011 l’Àrea de Cultura disposa justament d’un
nou portal a Internet, www.palafrugellcultura.cat, una eina que facilita el coneixement
dels  diferents  equipaments  culturals  del  municipi,  així  com  les  activitats  que  es
realitzen des de diversos col·lectius,  com ara les  associacions o les entitats  de la
població.  En  aquest  sentit,  s’hi  pot  consultar  informació  relativa  als  diferents
equipaments culturals del municipi, festes populars, festivals i aules artístiques, així
com fer el seguiment de l’agenda diària d’activitats i la programació del TMP.  Un espai
web on s’ofereixen imatges fotogràfiques que posen en valor  la  potència cultural  i
festiva de la ciutat; on es poden visualitzar diferents audiovisuals de les activitats més
representatives: Festival de Jazz, Cantades d’Havaneres, exposicions, conferències,
etc,  on  hi  trobem una  àmplia  relació  dels  equipaments  culturals,  un  extens  llistat
d’enllaços d’interès, i tota la informació actualitzada de les diferents activitats d’oci i
cultura que ofereix la vila. Una web que estableix interaccions amb els seus visitants,
on  es  realitzen  sortejos  d’entrades,  concursos  o  s’ofereix  la  possibilitat  de  rebre
l’agenda d’activitats al correu electrònic cada mes. Una web que es fa present a les
xarxes socials, de manera que l’àrea de Cultura es troba al Facebook i al Twitter, des
d’on s’actualitza puntualment la informació relativa a les activitats culturals
Bé, acabo. Penso que amb la meva intervenció queda meridianament clara la posició
contrària del govern a la seva moció, en entendre que en tot allò que se’ns proposa, o
bé ja hi estem treballant, o bé ja està fet. Val a dir però, que de tot el seu argumentari,
si  que  ens  sembla  interessant  i  potser  fins  i  tot  necessària,  la  incorporació  de
representants del sector de la cultural local al Consell Econòmic i Social, un fet que no
dubti valorarem i prendrem en consideració. 

- senyor Gomez: Com que vostè fa una mica un poti poti de diferents àrees i diferents
conceptes en la seva moció, voldria fer, com a responsable de Promoció Econòmica i
Comunicació, les següents consideracions. Primer, des de fa mesos s'està treballant
en un document intern, de diagnosi i anàlisi de la comunicació de l'Ajuntament, que ha
donat com a resultat la guia d'usos i estils a les xarxes socials, de l'Ajuntament de
Palafrugell, que comportarà una reestructuració de la comunicació municipal a internet,
en breu.
Segon, actualment des de l'Institut de Mitjans de Comunicació, ja posem a l'abast de
les següents entitats, culturals o no, tots els nostres recursos per fer difusió dels seus
esdeveniments.  Només  citaré  alguns  exemples  de  col.laboració:  amb  el  Grup  de
festes, per les Festes de Primavera, el premis Pla de l'Institut Frederic Martí Carreras,
els premis de poesia Jesús Serra, gràcies al conveni amb la Fundació de Catalana
Occidente,  o  els  premis  Preix  Fregit,  d'Edicions  Baix  Empordà  i  la  Revista  de
Palafrugell.
Tercer, pensem que el més coherent és que sigui l'Àrea de Cultura la que aixoplugui i
doni cobertura a tota l'oferta cultural del municipi, no endebades és el seu propi camp,
la seva disciplina,  i  pot  integrar qualsevol  activitat,  tant si  pot o estar pensada per
repercutir positivament en un vessant de promoció econòmica com si no.
Quart, també entenem, en sintonia amb el que ha exposat el regidor Rocas, que el Pla
comunicatiu és una bona eina que servirà, sens dubte, per millorar la coordinació i la

Ple de 29 de maig de 2012 46



Ajuntament de Palafrugell

transversalitat del projecte cultural local.
I cinquè, vull deixar ben clar, perquè no ho girin vostès d'aquí uns dies, que entenem la
cultura com un dels quatre pilars bàsics de la promoció del nostre municipi, ara bé, no
creiem que sigui necessari crear una comissió de treball no permanent, per continuar
avançant en aquest sentit,  i  voldria posar un exemple ben real,  que ha donat fruit
recentment,  i  que ha  estat  gràcies  a  la  voluntat  de  l'equip de govern  de vincular,
encara més, IPEP més agents econòmics més cultura, com és el cas del Sant Jordi –
Flors i Violes. 

-  senyor  Guerra:  El  meu grup donarà suport  a  la moció,  el  que passa és que els
senyors del govern m'ho han posat molt difícil, perquè en part tenen una certa raó amb
la crítica que li fan amb el tema de les comissions, per exemple, si tots estem dient que
tenim un excés de comissions, que realment després no es posen en marxa, que no
es  fan  servir  o  que  realment  els  seus  resultats  no  arriben  a  cap  lloc.  Que  la
comunicació és imprescindible i la potencialització dels nostres valors és indiscutible,
hi estem d'acord. El senyor Rocas, que té una dicció tant perfecta i una prosa que
sempre és d'agrair, m'agradaria dir-li que no ens ha de vendre a nosaltres tot el que
està fent la Junta de Govern, em sembla molt bé tot el que vostè ha explicat, però del
que es tracta és de posar-ho en marxa de la forma més ràpida possible. Com ha dit el
senyor  Gómez,  fa  mesos  que  s'hi  està  treballant.  Senyor  Gómez,  en  qualsevol
multinacional,  un pla de màrqueting, que a fi  de comptes és del  que vostès estan
parlant, amb dos mesos està fet i posat al carrer, i aquí portem, portem, s'està fent,
reunió, no reunió...  Sincerament, la moció d'Esquerra la trobo molt lògica, en canvi la
seva posició, no tant.

- senyora Galiana: Nosaltres, pel que fa a l'exposició de motius i pel que seria una
mica  l'esperit  de  la  moció,  evidentment  hi  estaríem d'acord,  però  quan  passem a
concretar els punts, considerem que hi ha certa contradicció o certa duplicitat, o pot
arribar a ser pesat el que exposa  en el punt primer i en el punt segon, perquè pensem
que  potser  estem  confonent  una  mica  les  funcions  dels  diferents  organismes  o
comissions,  veiem  que  per  un  costat  es  parla  del  Consell  Econòmic  i  Social  de
Palafrugell, per l'altre de l'IPEP i no acabem de veure massa efectiva, a efectes de
buscar solucions pràctiques a aquesta incorporació del que és el món cultural en quant
al que s'exposa en els punts primer i segon, tot i que estem força conformes en el punt
tercer, que vostès diuen que ja hi treballen. Per tant, el nostre vot, com que no ens
acaben  d'agradat  massa  les  concrecions  del  que  són  les  propostes  d'acord,  serà
l'abstenció.

- senyora Rivas: Evidentment, des de l'Entesa li donarem suport, perquè entenem que
promoció  econòmica  i  cultura  han  d'anar  agafades  de  la  mà,  si  parlem  de
desenvolupament  local,  que  és  el  que  necessitem en  aquest  municipi,  i  per  altra
banda,  m'ha sorprès una mica sentir parlar al senyor Gómez, quan parlava d'accions
que s'estan duent  a terme actualment  però que ja provenen de l'anterior  mandat  i
vostè ha parlat com si fossin pròpies, moltes de les que ha nomenat ja venien de
l'anterior mandat.

-  senyora  Farrarons:  Jo  intentaré  defensar  els  meus  arguments  i  els  arguments
d'Esquerra.  Primer,  senyor  Rocas,  jo  li  accepto  una  barreja  de  conceptes,  senyor
Gòmez, un poti  poti  de conceptes no, perquè potser el que no hem sigut capaços
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d'explicar és la intencionalitat d'això. Com deia Entesa, cultura i economia han d'anar
junts,  el  regidor  no  ha  assistit  a  les  reunions  de  polítiques  del  Pla  de  Cohesió
econòmica i social, que l'última jornada que el senyor Gòmez sí que hi va ser, un dels
eixos principals vertebradors el futur Pla era cultura i empresa de la mà. Vostè m'ha dit
que arribo tard, potser sí arribo tard als plans que vostès estan fent i que nosaltres no
sabíem, però potser arribo aviat perquè les dimensions que prendrà aquest  Pla de
Cohesió  que vostès  han impulsat,  segurament  els  hi  farà  modificar  aquest  Pla de
Cultura  o  ampliar-lo  amb  altres  accions.  Vostè  diu  que  són  entitats  gestionades,
algunes públiques i algunes privades, cadascú a casa seva gestiona les entitats com
vol, però no està de més donar una oportunitat de coordinar tots els esforços per anar
a la una.
Soc conscient que hi ha uns portals webs i uns facebooks que funcionen, però molt
poques vegades un facebook de cultura clica un “m'agrada” i  “comparteix”,  amb el
facebook de la Biblioteca. No n'hi ha prou amb fer un pla de màrqueting, s'ha de saber
on es vol arribar i com s'hi vol arribar.
I pel que fa al tema econòmic, la coordinació a vegades no és fàcil amb dos espais de
l'Ajuntament que en principi tenen tant poc a veure, i la coordinació amb l'Institut de
Comunicació Municipal  jo crec que seria una bona cosa, que els tres tècnics, el que
sàpiga comunicar que comuniqui i els altres elaborin projectes globals. Em sap greu
perquè em sembla que l'esperit de la moció no s'ha acabat d'entendre.

- senyor Rocas: Bé, senyor Farrarons, jo no insistiré tampoc amb l'argumentari que ja
hem expressat. Jo, en tot cas, el que sí que li he dit és que estàvem pràcticament
d'acord amb l'exposició de motius per tant, ja anem tots en aquesta mateixa linia. El
que  passa  és  que  hem  intentat  demostrar-li  que  nosaltres  ja  estem treballant  en
aquesta línia i per tant entenem que la moció no té sentit, ja que d'alguna manera ho
estem fent.   Vostè no estava en l'anterior  mandat,  però ens deien que hi  estaven
treballant i  que ho tenien al  cap, nosaltres hem dit que hi  estem treballant i  us ho
ensenyem que ho estem treballant.

-  senyora  Farrarons:  Un  exemple  de  la  importància  d'aquesta  moció  és  que  han
contestat dues persones diferents, cada una explicant la seva àrea.

- senyor Fernandez: Això no és cap exemple.

- senyora Farrarons: Per mi, això és el que no hauria d'haver passat, en un futur, amb
unes ganes de treballar i si tenim un col.lectiu de gent que està disposada a treballar,
s'hauria d'aprofitar.

- senyor Gòmez: De fet el senyor Rocas ja ha respost, amb una única resposta, el que
li volia comentar a la senyora Farrarons, per tant, ja està.

Tot seguit se sotmet a votació la promoció presentada pel grup municipal d'Esquerra
Republicana de Catalunya, per al desenvolupament local a partir de la millora de la
difusió i promoció de l'activitat cultural, per la qual cosa, en conseqüència:

Voten a favor de la moció els senyors Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC),
i les de les senyores Rivas i Recio, del senyor Genover (Entesa), i el senyor Guerra
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(PxC), total vuit vots a favor.
Voten en contra de la  moció els  senyors  Fernández,  Rocas,  Vencells,  Rangel,  les
senyores  Zaragoza i  Mauri  (PSC),  els  senyors  Gómez,  Pujol,  Prats  i  les  senyores
Montalban i Frigola (CiU), total onze vots en contra.
S'abstenen la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total dues abstencions.

En  conseqüència  es  rebutja  la  moció  presentada  pel  Grup  Municipal  d'Esquerra
Republicana de Catalunya, per al desenvolupament local a partir de la millora de la
difusió i promoció de l'activitat cultural a Palafrugell.

22.-  MOCIÓ  INSTITUCIONAL  SOL.LICITANT  A  LA  GENERALITAT  DE
CATALUNYA  GARANTIR  EL  MANTENIMENT  DE  LES  LLARS  D'INFANTS
MUNICIPALS.-

Copiada textualment la moció, diu així: 

“Exposició de motius:

Tal  i  com diu l’acord que varen adoptar  la  Federació  de Municipis  de Catalunya i
l’Associació  Catalana  de  Municipis  i  Comarques  i  que  el  nostre  grup  municipal
comparteix:
 
L’educació en la primera infància ha despertat en els darrers anys un interès creixent
que ha portat al convenciment col·lectiu que les llars d’infants, des d’una perspectiva
educativa  i  social,  era  el  millor  model  que  aquest  país  podia  haver  adoptat.  Des
d’aquesta  perspectiva,  l’escola  bressol  ha  estat  qualificada  com a  espai  educatiu,
ample i  flexible,  que permet atendre adequadament tant els interessos dels infants
com els de les famílies i de la comunitat.
 
Els  ajuntaments han estat  una institució  clau en el  desenvolupament  de polítiques
educatives de proximitat, de manera especial, en l’àmbit dels serveis educatius a la
petita infància i a les seves famílies.
 
En aquest  context,  el  Parlament de Catalunya va aprovar  la Llei  5/2004, originada
arran d’una iniciativa legislativa popular, de creació de 30.000 noves places de llars
d’infants de titularitat pública, amb la intenció de fer un primer pas cap a una oferta
pública ajustada a la demanda real. Aquest servei educatiu és, doncs, el producte d’un
pacte legislatiu, reclamat per la societat, amb el que es fa front a diverses necessitats
prioritàries: educatives, de conciliació laboral, d’inclusió i vertebració social, d’equilibri
territorial del país...
 
El  Departament  d’Educació  va  elaborar  posteriorment  el  Mapa  de  0-3,  tenint  en
compte la complexitat i les característiques de cada municipi, i va establir les fórmules
de finançament per als ajuntaments per tal de facilitar la creació i el manteniment de
les  places  previstes  a  la  Llei.  Així,  es  va  considerar  que  el  finançament  local  era
essencial per garantir que els ajuntaments poguessin desenvolupar eficaçment la seva
gestió, i s’incrementà, a partir del curs 2005-06, els 1.100 € d’aleshores fins als 1.800 €
anuals per contribuir a les despeses de funcionament de les llars.
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L’any  2009  la  Llei  d’Educació  de  Catalunya  va  regular  l’àmbit  competencial,  tot
establint respecte els convenis amb els ens locals per a l’educació infantil, que “restin
garantides les condicions bàsiques de qualitat que garanteixin la prestació d’aquest
servei públic”, afegint que aquests convenis “han de prendre com a referent els criteris
aplicats  als  centres  anàlegs  de  titularitat  de  la  Generalitat”.  En  l’actual  conjuntura
econòmica i social en la que ens trobem, i  fruit  també de la reducció dels fons de
l’Estat  destinats  a  la  primera  infància,  el  Govern  ha  anunciat  una  disminució
significativa de la seva aportació amb una quantia que dificulta la viabilitat financera de
bona part de les llars d’infants municipals del país. Tot i ser conscients de la situació
econòmica i financera de la Generalitat, creiem que cal prioritzar el manteniment de les
llars d’infants perquè els ajuntaments han de continuar disposant dels recursos que els
permetin  exercir  les  polítiques  educatives  a  la  primera  infància,  amb  l’objectiu  de
contribuir a la millora social i al foment de la convivència.

Proposta d'acord:

Primer.- Demanar al Govern de la Generalitat de Catalunya els recursos necessaris,
suficients i correctes, d’acord amb la Llei d’Educació de Catalunya, per a mantenir les
actuals escoles bressol municipals creades per acord parlamentari i, així, fer front a les
necessitats educatives de les nostres ciutats i pobles en benefici de les famílies i del
benestar social de la ciutadania.
 
Segon.- Instar el Govern de la Generalitat a què doti fins a 1.600 € la bestreta de
1.300 € anunciada per la conselleria d’Ensenyament per al curs 2011-12, i a mantenir
l’esmentat import per als cursos següents.
 
Tercer.-     Traslladar al Govern de la Generalitat la voluntat de les entitats municipalistes
de fer sostenible la provisió pública de serveis educatius d’infància mentre s’estableixi
un  marc  estable  de  col·laboració  i  coresponsabilitat  entre  les  administracions
educatives.
 
Quart.-  Instar  el  Departament  d’Ensenyament  a  trobar  mesures  necessàries  que
permetin la sostenibilitat i l’optimització del model d’Escoles Bressol.
 
Cinquè.- Reclamar al Govern de l’Estat la dotació dels fons necessaris destinats a la
sostenibilitat dels serveis de la primera infància.
 
Sisè.- Comunicar aquests acords al Departament d’Ensenyament de la Generalitat de
Catalunya,  als  grups parlamentaris  del  Parlament  de Catalunya,  a la Federació de
Municipis de Catalunya i a l’Associació Catalana de Municipis, a les escoles bressol
municipals de Palafrugell “Els Belluguets” i “Tomanyí” i a les associacions de mares i
pares d’aquestes escoles. “

Intervé la senyora Rivas manifestant que aquesta moció és una moció que és una
còpia literal del que va acordar la Federació de Municipis de Catalunya i l'associació
Catalana de Municipis i Comarques, que el nostre grup municipal comparteix. A més a
més, les dues entitats municipalistes, aquest govern hi està adherit a totes dues, i per
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tant creiem que aquesta moció havia de fer-se de manera institucional.
De forma molt breu dir que les escoles bressol han estat qualificades com un espai
educatiu ample i flexible que permet atendre adequadament tant els interessos dels
infants com els de les famílies i la comunitat i els Ajuntaments hem estat sempre una
institució clau en el desenvolupament d'aquestes polítiques educatives de proximitat.
L'any 2004, el parlament de Catalunya va aprovar la creació de 30.000 places d'Escola
Bressol, a partir d'una ILP, i cap a una oferta pública ajustada al que realment era la
demanda real que teníem en els municipis en aquell moment. Producte d'aquest pacte
legislatiu,  reclamat  per  la  societat,  es  cobrien  unes  necessitats  que  entenem són
prioritàries,  educatives,  de  cohesió  social,  de  conciliació  laboral  i  de  vertebració
territorial d'aquest país. Posteriorment el Departament d'Educació amb la Generalitat,
varen elaborar el mapa d'escoles bressol 0-3 anys, tenint en compte la complexitat de
cada un dels municipis i establint quantes places d'escola bressol havia d'haver-hi a
cada  un  d'aquests  municipis  i  establint  les  quotes  de  subvenció  que  donava  la
Generalitat, que passaven del 1.100 euros de llavors als 1.800 euros, que era el que
havia cobrat el nostre Ajuntament al complir amb la ràtio de número de places d'escola
bressol que se'ns havia demanat per la Generalitat. Ara, el govern de Catalunya ha
anunciat  una  disminució  significativa  de  la  seva  aportació  que dificulta  la  viabilitat
financera  de  les  escoles  bressol  a  tot  el  país,  no  només  a  Palafrugell,  però
especialment també a Palafrugell,  i entenem que els Ajuntaments han de continuar
disposant  d'aquests diners per fer  les polítiques educatives de proximitat,  que són
realment un eix per la convivència del nostre municipi. Per tot això proposem l'adopció
de sis acords. El primer d'ells, demanar al Govern de la Generalitat de Catalunya els
recursos  necessaris,  suficients  i  correctes,  d’acord  amb  la  Llei  d’Educació  de
Catalunya, per a mantenir les actuals escoles bressol municipals creades per acord
parlamentari i, així, fer front a les necessitats educatives del país. 
El segon seria instar el Govern de la Generalitat a què doti fins a 1.600 euros, ja no
diem fins  a  1.800  euros,   la  bestreta  de  1.300  euros,  que  ja  ens  ha  anunciat  la
conselleria d’Ensenyament per aquest curs 2011-12.
Tercer, traslladar al Govern de la Generalitat la voluntat de les entitats municipalistes
de fer sostenible la provisió pública de serveis educatius i quart, instar el Departament
d’Ensenyament  a  que  ens  ajudi  a  trobar  mesures  necessàries  que  permetin  la
sostenibilitat i l’optimització del model d’Escoles Bressol, i cinquè, com no, reclamar al
Govern  de  l’Estat  la  dotació  dels  fons  necessaris  destinats  a  la  sostenibilitat  dels
serveis  de  la  primera  infància.  I  finalment,  com sempre,  traslladar  aquest  acord  a
tothom.
Sí que fem esment a què aquesta no és una moció nostra, una moció presentada per
l'Entesa,  sinó,  com  deia  al  principi,  que  és  una  moció  copiada  literalment  de
l'Associació de Municipis i de la Federació Catalana de Municipis a les quals hi estem
adherits com a Ajuntament.

- senyor Rocas: Ara fa set mesos justament, el grup de l’Entesa va proposar al plenari
una  moció  contra  la  rebaixa  de  l’aportació  prevista  inicialment  del  Departament.
d’Ensenyament  a  les  escoles  bressol  municipals  pel  curs  2010-2011.  Llavors,  el
govern municipal,  després de suggerir  i  aportar  tot  un seguit  d’esmenes a aquella
proposta,  ens  hi  varem sumar  en  entendre  que la  decisió  presa  aleshores  per  la
Generalitat, de rebaixar l’aportació prevista inicialment de 1800 euros per infant a 1600
euros, pel curs 2010-2011 amb caràcter retroactiu, suposava un greu perjudici pels
ajuntaments; un perjudici que, en el nostre cas, va comportar haver de suportar un
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dèficit no previst de 29.600 euros.
Llavors també demanàvem al Govern que a partir de gener de 2012 i per als cursos
acadèmics posteriors es mantingués l’acord pres  amb les entitats municipalistes de 19
de novembre de 2010 de finançar el sosteniment de les places de llars d’infants de
titularitat  municipal  amb  1.800  euros  per  alumne  equivalent.  D’aleshores  ençà,  la
situació no ha millorat, ans al contrari, doncs fruit d’una conjuntura econòmica i social
cada  cop  més  agreujada,  fruit  de  la  greu  situació  econòmica  i  financera  de  la
Generalitat,  i  fruit  també de la  reducció dels  fons  de l’estat  destinats  a  la  primera
infància, aquestes darreres setmanes el Govern ha anunciat una nova disminució de la
seva aportació pel funcionament de les Escoles Bressol, que passa d’una bestreta de
1.600  euros  a  1300  euros   per  al  curs  2011-12.   Una  quantia  que,  com  es  pot
entendre, dificulta la viabilitat financera de bona part de les escoles bressol municipals
del país i que, per al nostre Ajuntament, suposarà passar d’una aportació de 236.800
euros corresponent al curs escolar 2010-11, a una aportació per aquest curs 2011-
2012 de 192.400 euros, una quantitat que resulta d’aplicar el mòdul de 1.300 euros per
a les 148 places que actualment disposem a Palafrugell.  44.400€ menys que haurem
de repercutir en una major càrrega de dèficit per a l’Ajuntament i, probablement, en un
increment de la quota que hauran de pagar les famílies l’any vinent.
Fruit d’aquesta situació, l’equip de govern municipal va creure oportú instar al Govern
de la Generalitat a garantir el manteniment de les escoles bressol municipals i així, en
la  proppassada  Junta  de  Govern  del  dia  24  ja  varem sol·licitar  formalment,  entre
d’altres acords, demanar els recursos necessaris, suficients i correctes, d’acord amb la
Llei d’Educació de Catalunya, per a mantenir les nostres escoles bressol municipals.
En aquest sentit, demanàvem que es dotés fins a 1.600 euros la bestreta de 1300
euros anunciada per la Conselleria per al curs 2011-12; i aprofitàvem també l’acord per
reclamar al Departament. que fes efectiu el pagament del deute que té contret amb
l’Ajuntament  corresponent  a  les  subvencions per  al  manteniment  de les  dues llars
d’infants municipals de l’exercici 2010-2011 amb un import total de 236.800 euros.
Aquesta sol·licitud de l’equip de govern va prendre com a model la resolució que han
elaborat conjuntament les entitats municipalistes Associació Catalana de Municipis i la
Federació  de  Municipis  de  Catalunya,  i  avui,  el  grup  de  l’Entesa  ens  proposa  la
mateixa  resolució  per  tal  que  en  forma  de  moció  l’aprovi  el  Plenari.  Lògicament,
nosaltres  com  a  govern  de  la  vila  no  podem  estar-hi  més  d’acord,  ja  ens  hem
expressat  en  el  mateix  sentit  mitjançant  l’acord  de  Junta  de  Govern  ja  esmentat.
Només demanaríem incloure als acords que se’ns proposen un nou punt (que podria
ser el sisè, i el sisè passar al setè, que digués: “Instar el Departament d’Ensenyament
de la Generalitat de Catalunya que, el més aviat possible, faci efectiu a l’Ajuntament de
Palafrugell  el  pagament  del  deute  de  l’exercici  2010-2011  corresponent  a  les
subvencions per al manteniment de les dues llars municipals amb un import total de
236.800 euros”.
En el cas que s’accepti aquest nou punt i, si el grup proposant de la moció així ho
volgués, com sembla que ja ho ha expressat, i la resta de grups també s'hi sumen,
demanaríem que aquesta moció es transformés en institucional. En tot cas, l’equip de
govern,  com no  pot  ser  d’altra  manera,  hi  votarà  a  favor  tot  recordant  que  ja  el
proppassat  dia  24  varem  compartir  aquesta  mateixa  preocupació  i  així  ho  varem
acordar per Junta de Govern.
 
- senyor Fernandez: Bé, abans de fer els torns d'intervenció, la ponent que digui si
accepta l'esmena i així tothom ho sabrà.
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- senyora Rivas: Gràcies senyor Rocas, mentre vostè anunciava els acords de Junta
de Govern Local, jo anotava, en aquest moment, sumar aquest sisè punt que vostè
deia, del qual jo desconeixia exactament quina era la realitat del deute, i com que el
que volíem fer era copiar-la íntegrament com la de l'associació i la de la Federació de
Municipis,  evidentment  no  podem  estar-hi  més  d'acord  amb  vostè  per  incloure-hi
aquest punt, i si la resta de grups hi estan d'acord, per nosaltres, encantats que sigui
institucional. 

- senyor Guerra: Des de Plataforma li donarem suport a la moció de l'entesa. Entenem
que és una proposta que té molt de seny i que tal i com està el panorama, el primer
que hem de fer és mirar de tapar els forats de la millor manera que sigui possible.

- senyora Galiana: Des del Partit Popular de Catalunya també li donarem suport, com
no  pot  ser  d'altra  manera,  perquè  un  dels  puntals  importants  d'aquest  país  és
l'educació, i en aquest cas, les escoles bressol tenen un pes important, per tot el que
representen, no només pels més petits sinó també pels pares, per poder continuar fent
les seves tasques i les seves obligacions. 

- senyor Sabrià: Anunciar també el nostre vot favorable, abans parlàvem de la cultura
com a eix de desenvolupament pels municipis, és evident que el futur dels municipis si
per algun altre pilar passa és per l'educació i per tant, no podem fer més que votar-hi a
favor.

Tot seguit se sotmet a votació la moció presentada pel Grup Municipal de l'Entesa –
Junts  per  Palafrugell,  per  garantir  el  manteniment  de  les  escoles  bressol,  amb
l'esmena proposada pel  govern i  transformant-la en moció institucional,  per la qual
cosa, en conseqüència:

Vista  la  moció  institucional  per  garantir  el  manteniment  de  les  escoles  bressol,
l'exposició de motius de la qual, diu així:

Tal  i  com diu l’acord que varen adoptar  la  Federació  de Municipis  de Catalunya i
l’Associació  Catalana  de  Municipis  i  Comarques  i  que  el  nostre  grup  municipal
comparteix:
 
L’educació en la primera infància ha despertat en els darrers anys un interès creixent
que ha portat al convenciment col·lectiu que les llars d’infants, des d’una perspectiva
educativa  i  social,  era  el  millor  model  que  aquest  país  podia  haver  adoptat.  Des
d’aquesta  perspectiva,  l’escola  bressol  ha  estat  qualificada  com a  espai  educatiu,
ample i  flexible,  que permet atendre adequadament tant els interessos dels infants
com els de les famílies i de la comunitat.
 
Els  ajuntaments han estat  una institució  clau en el  desenvolupament  de polítiques
educatives de proximitat, de manera especial, en l’àmbit dels serveis educatius a la
petita infància i a les seves famílies.
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En aquest  context,  el  Parlament de Catalunya va aprovar  la Llei  5/2004, originada
arran d’una iniciativa legislativa popular, de creació de 30.000 noves places de llars
d’infants de titularitat pública, amb la intenció de fer un primer pas cap a una oferta
pública ajustada a la demanda real. Aquest servei educatiu és, doncs, el producte d’un
pacte legislatiu, reclamat per la societat, amb el que es fa front a diverses necessitats
prioritàries: educatives, de conciliació laboral, d’inclusió i vertebració social, d’equilibri
territorial del país...
 
El  Departament  d’Educació  va  elaborar  posteriorment  el  Mapa  de  0-3,  tenint  en
compte la complexitat i les característiques de cada municipi, i va establir les fórmules
de finançament per als ajuntaments per tal de facilitar la creació i el manteniment de
les  places  previstes  a  la  Llei.  Així,  es  va  considerar  que  el  finançament  local  era
essencial per garantir que els ajuntaments poguessin desenvolupar eficaçment la seva
gestió, i s’incrementà, a partir del curs 2005-06, els 1.100 € d’aleshores fins als 1.800 €
anuals per contribuir a les despeses de funcionament de les llars.
 
L’any  2009  la  Llei  d’Educació  de  Catalunya  va  regular  l’àmbit  competencial,  tot
establint respecte els convenis amb els ens locals per a l’educació infantil, que “restin
garantides les condicions bàsiques de qualitat que garanteixin la prestació d’aquest
servei públic”, afegint que aquests convenis “han de prendre com a referent els criteris
aplicats  als  centres  anàlegs  de  titularitat  de  la  Generalitat”.  En  l’actual  conjuntura
econòmica i social en la que ens trobem, i  fruit  també de la reducció dels fons de
l’Estat  destinats  a  la  primera  infància,  el  Govern  ha  anunciat  una  disminució
significativa de la seva aportació amb una quantia que dificulta la viabilitat financera de
bona part de les llars d’infants municipals del país. Tot i ser conscients de la situació
econòmica i financera de la Generalitat, creiem que cal prioritzar el manteniment de les
llars d’infants perquè els ajuntaments han de continuar disposant dels recursos que els
permetin  exercir  les  polítiques  educatives  a  la  primera  infància,  amb  l’objectiu  de
contribuir a la millora social i al foment de la convivència.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat:

Primer.- Demanar al Govern de la Generalitat de Catalunya els recursos necessaris,
suficients i correctes, d’acord amb la Llei d’Educació de Catalunya, per a mantenir les
actuals escoles bressol municipals creades per acord parlamentari i, així, fer front a les
necessitats educatives de les nostres ciutats i pobles en benefici de les famílies i del
benestar social de la ciutadania.
 
Segon.- Instar el Govern de la Generalitat a què doti fins a 1.600 € la bestreta de
1.300 € anunciada per la conselleria d’Ensenyament per al curs 2011-12, i a mantenir
l’esmentat import per als cursos següents.
 
Tercer.-     Traslladar al Govern de la Generalitat la voluntat de les entitats municipalistes
de fer sostenible la provisió pública de serveis educatius d’infància mentre s’estableixi
un  marc  estable  de  col·laboració  i  coresponsabilitat  entre  les  administracions
educatives.
 
Quart.-  Instar  el  Departament  d’Ensenyament  a  trobar  mesures  necessàries  que
permetin la sostenibilitat i l’optimització del model d’Escoles Bressol.
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Cinquè.- Reclamar al Govern de l’Estat la dotació dels fons necessaris destinats a la
sostenibilitat dels serveis de la primera infància.
 
Sisè.- Instar el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya que, el
més aviat possible, faci efectiu a l’Ajuntament de Palafrugell el pagament del deute de
l’exercici 2010-2011 corresponent a les subvencions per al manteniment de les dues
llars municipals amb un import total de 236.800 euros.

Setè.- Comunicar aquests acords al Departament d’Ensenyament de la Generalitat de
Catalunya,  als  grups parlamentaris  del  Parlament  de Catalunya,  a la Federació de
Municipis de Catalunya i a l’Associació Catalana de Municipis, a les escoles bressol
municipals de Palafrugell “Els Belluguets” i “Tomanyí” i a les associacions de mares i
pares d’aquestes escoles.

23.- INFORMES.- 

No n'hi han hagut.

24.- PRECS I PREGUNTES.- 

Intervé la senyora Zaragoza manifestant  que la senyora Ana Recio va demanar la
relació de queixes i que es fes la petició al Defensor del Ciutadà i li he deixat per escrit
a la Guixeta.

A continuació s'inicia el torn de precs i preguntes, començant el senyor Guerra, qui
manifesta que té una pregunta molt fàcil i molt directa. Tal i com s'ha pronunciat el
Partit Socialista a Espanya, dient que demanaria a tots els ajuntaments el cobrament
de l'IBI per l'Església, m'agradaria preguntar-li quina és la seva posició.

- senyor Fernandez: Com a alcalde o com a socialista?

- senyor Guerra: Les dues, la que més li agradi.

-  senyor  Fernandez:  En  qualsevol  cas  coincideix.  Jo  soc  dels  que  penso  que  els
convenis que hi ha amb la Santa Seu s'han de revisar, s'han fet en moments que
actualment s'han d'actualitzar, jo crec que l'IBI de tots aquells espais que no siguin de
culte, és a dir els espais propietat de l'església haurien de pagar, i l'església també,
tots els beneficis que hi ha s'haurien de revisar. Això és el que penso jo que s'hauria
de fer, ara bé, és evident que això és una proposta que surt ara i veure si s'aprova en
el congrés. Jo soc del parer que l'església, alguns dels beneficis que té els ha de
deixar de tenir. Aquesta és la meva visió particular, que aquesta proposta meva no és
com a alcalde, perquè dins del govern ni ho hem debatut ni ho hem reflexionat, però jo
personalment penso que s'han de revisar els beneficis fiscals que té l'església.

- senyor Guerra: I la segona pregunta que anava lligada amb aquesta, que potser ens
interessa a tots els ciutadans de Palafrugell, és si l'edifici de l'Ajuntament paga IBI.
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-  senyor  Fernandez:  Jo  crec  que  no  paga  IBI,  l'Ajuntament  no  pot  pagar  IBI,  si
nosaltres recaptem, l'Ajuntament no pot pagar. És evident que l'Ajuntament no paga
IBI dels seus propis edificis.

- senyora Galiana: Jo volia fer un prec en el sentit que quan es faciliti la resposta de
les preguntes que surten del plenari, com per exemple la que ha demanat l'Entesa del
Defensor del Ciutadà, es faciliti també als altres grups, almenys al meu, perquè també
m'agrada tenir la resposta. Em sembla que ja s'havia demanat altres vegades perquè
no se'ns ha facilitat la resposta.
I  també  volia  demanar  que  intentessin  que  quan  assenyalen  les  reunions  de  les
diferents  comissions  informatives  o  les  reunions  que  s'estableixin,  intentin  que  no
coincideixin,  sobretot  pels  grups  que  són  pocs  regidors  o  que  només  n'hi  ha  un,
perquè a vegades és impossible poder assistir a les dues reunions.

- senyor Fernandez: N'ha coincidit alguna aquest darrer mes?

- senyora Galiana: Aquesta última vegada no ho sabria dir, però el mes passat sí que
hi va haver coincidències i no es podia assistir a les dues reunions. Va haver-hi la
reunió de la comissió de mobilitat que va coincidir amb una comissió informativa, però
com que cada vegada estem constituint més comissions, ho dic perquè ho tinguin en
compte.

- senyora Rivas: Molt bé, no tenim ni precs i preguntes, però sí que, no sé si és un
prec o una pregunta, però ens agradaria saber perquè no varem estar convocats a la
Mesa de Salut.

- senyor Fernandez: A la Mesa de Salut?, ho mirarem.

-  senyora  Montalban:  Ho preguntarem,  perquè en tot  cas,  el  senyor  Guerra  hi  va
assistir, per tant la reunió va ser convocada. En tot cas demanarem l'aclariment.

- senyor Lledó: Dues preguntes ràpides. Una és si les plaques solars fotovoltaiques de
la Bòbila funcionen.

- senyor Fernandez: El contestarem en el proper Ple.

- senyor Lledó: D'acord, és que no volem sortir a RAC 1, quan diuen inversions que no
funcionen. I l'altra és, avui que hem parlat de simplificació de tràmits, volem fer un
prec, referit a la carta que s'ha enviat a tots els vilatans sobre el rebut de l'IBI, entenem
que aquella carta ha generat moltes queixes perquè hi ha molta gent que no l'ha entès,
de fet és un llenguatge veritablement difícil. Jo el que demano aquí és que sigui un
llenguatge  més  entenedor,  segurament  perquè  també  per  vostès  era  una  bona
oportunitat per fer una bona propaganda.

- senyor Fernandez: Bé, les queixes, jo crec que sí que han vingut algunes queixes,
però si quantifiquem les queixes amb el volum de cartes que s'han enviat, evidentment
trobar un redactat  per un tema que era molt  tècnic,  un redactat  diferent,  ens hem
esforçat al màxim, però jo el que li vull dir és que a mi pel carrer em para molta gent,
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no preguntant per la carta sinó agraint que l'ajuntament faci l'esforç, l'Ajuntament, no el
govern, l'Ajuntament. Per tant, revisarem si realment hi ha hagut moltes queixes, quina
ha  sigut  la  incidència,  però  realment  el  volum de cartes  que  s'ha  enviat  ha  sigut
considerable.

- senyora Zaragoza: Sí que des de l'oficina d'atenció ciutadana hi ha hagut diverses
queixes i gent que ha vingut a demanar pel contingut de la carta perquè no l'entenien,
des de l'oficina d'atenció ciutadana s'ha fet  l'esforç d'explicar-los-hi  el  contingut  de
forma més planera, però la incidència d'aquestes queixes ha sigut mínima.

- senyor Vilà: La pregunta va dirigida al regidor de Relacions Ciutadanes, per veure si
es  reuneix  habitualment  amb  les  associacions,  perquè  hem  observat  que  dues
persones,  prou significatives  de Calella,  varen entrar  24 instàncies,  si  no  em vaig
descomptar i no n'he perdut alguna, de manera gairebé consecutiva. Primer voldria
saber si coneix la causa d'aquest fet, que denota, crec personalment, un cert malestar,
i per tant, si també coneix l'entrada de les instàncies i si coneix tot el que demanen
aquestes persones.

- senyor Prats: Com que ara seria una mica llarg el tema, ja ho contestarem per escrit.

- senyor Sabrià: Primer, segurament no em pertoca fer-ho a mi, però em vaig informar
sobre el tema de la mesa de Salut Jove, trucant a l'Àrea, i em varen explicar que la
convocatòria als grups polítics de l'oposició no va sortir per un error administratiu, que
varen intentar posar-se en contacte amb nosaltres, i ho varen aconseguir en alguns
casos i en d'altres no, a la senyora Rivas i a mi, no sé perquè no ens varen trobar, ho
varen fer el mateix dia i per tant no hi varem poder assistir. Són coses que no han de
passar però poden passar, vàrem rebre l'acta.

- senyora Mauri: Això li volia demanar, si havien rebut l'acta i tots els documents que
es varen fer a la comissió?

- senyor Sabrià: Varem rebre l'acta i ens varem sorprendre de no haver-hi sigut i és
per això que varem demanar la informació.

- senyora Montalban: Procurarem que en la propera convocatòria ho rebeu a temps.

- senyor Sabrià: Voldríem fer una pregunta al regidor d'Obres. Sabem que hi ha una
controvèrsia respecte a Can Genís i la coberta, entre una associació que fins entrar a
l'Ajuntament presidia el mateix regidor i que defensa la continuïtat de les encamellades
existents ara mateix, fins i tot en alguns moments hi havia preparades comunicacions
amb la premsa, que no sé si finalment es portaran a terme o no es portaran a terme,
però sí que entenem que aquí hi ha una disfunció entre el plantejament tècnic i el que
ha estat finalment aprovat, i una voluntat de vetlla pel patrimoni local expressat per
l'Associació, i en aquest cas, més que tot, voldríem saber quina opinió en té el regidor.

- senyor Prats: Analitzaré el tema fins al dia d'avui i us ho contestaré per escrit.

- senyor Sabrià: Es va presentar ara deu fer tres setmanes o un mes l'Assemblea
Nacional Catalana, a Plaça Nova, i tenim constància i així ens ho han transmès alguns
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dels establiments, que des de l'Ajuntament es va passar a consultar als establiments si
hi havia algun inconvenient amb què això es tirés endavant i es portés a terme. Ens
agradaria saber si també es va preguntar sobre la idoneïtat d'instal.lar una parada que
hi  havia  aquell  mateix  cap  de  setmana,  de  Rodamon,  cosa  que  segons  els
establiments, es veu que no, i per tant, entendre una mica amb quin criteri es passen
aquestes consultes, i una mica seguint en la línia que ja hem plantejat altres vegades,
aquesta deriva de posar-se a tremolar cada cop que hi ha algun fet que porti al darrera
una bandera  catalana,  fins  on  el  pensem portar?.  A  nosaltres  ens  agradaria  molt
disposar d'aquesta informació i entendre perquè es varen passar a fer consultes als
establiments, quan és un fet que no es produeix habitualment.

-  senyor Rangel:  Jo crec que potser l'han informat malament perquè el  que va fer
aquest regidor va ser anar a un parell de llocs a explicar que es produiria aquest fet,
perquè en tinguessin coneixement, i prou, no se'ls hi va demanar la seva percepció, ni
del fet, ni si ho acceptaven o no. Aquest regidor l'única cosa que va fer va ser parlar
amb dues persones relacionades amb Plaça Nova, amb activitats de Plaça Nova, i
informar-los que això passava d'aquesta manera, d'una manera casual i d'una manera
molt puntual. Si la interpretació va ser una altra, em sap greu, i des d'aquí el que li puc
dir és que la propera vegada miraré de fer-ho diferent, i el dia que hi hagi Rodamon o
hi hagi una altra cosa a Plaça Nova, si també els he d'explicar i poder-los-hi explicar,
també ho faré. 

- senyor Fernandez: Bé, en tot cas, senyor Sabrià, aquest govern no tremola per la
senyera, no tremola en absolut. El que no volem tampoc és que ningú se n'apropiï, la
senyera és de tots, de tota la gent que viu a Catalunya, i per tant que ningú s'apropiï
d'aquesta senyera,  no tremolem, en tot cas, vostès demanen les vegades que vulguin,
fer  les  actuacions  que  vulguin,  fins  i  tot  demanar  espais  municipals  que  els  hi
deixarem, com a qualsevol altra associació que pugui fer actes en aquest municipi,
com s'ha fet històricament.

- senyor Sabrià: Esperem que així sigui, i per això no deixarem de mostrar la nostra
sorpresa  que  per  fets  com  aquests,  o  perquè  els  ciutadans  o  establiments  ens
traslladin temes com aquest.
Per últim i en aquest cas és un prec i no cal resposta, sí que ens agradaria dir que han
pres o han aprovat en les últimes Juntes de Govern, mocions, algunes de les quals jo
crec que són de l'interès de tot el plenari, i que algunes ens agradaria i crec que li
donaria més força que es portessin a Ple, més que aprovar-les per Junta. És un bon
exemple  la  que  varen  fer  sobre  la  reducció  del  dèficit  fiscal.  Simplement  és  un
suggeriment, ens agradaria que passessin per aquí, poder-les discutir conjuntament i
treure'n aprovacions tant àmplies com sigui possible, en aquest cas aconsegueixin el
que en altres àmbits no és possible, un acord entre el PSC i Convergència, no acabem
de saber  si  això  representa  tenir  la  clau  de  la  caixa,  que  és  el  que  ens  planteja
Convergència, o no planteja tenir la clau de la caixa, que és el que planteja el PSC,
però en tot cas, aquests acords, a nivells municipals, potser poden apretar prou de
cares enfora perquè aquest gran acord que necessita el país s'arribi a produir. Per
tant, sí que els hi demanaríem poder-hi ser, poder-nos-hi sumar, aquests temes saben
que algunes vegades hem discutit si aquests temes que transcendeixen l'àmbit local
s'han de portar  o no s'han de portar,  aquest  creiem que és claríssim que té unes
repercussions  locals  importants  i  ens  agradaria,  en  general,  temes d'aquest  tipus,
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poder-nos-hi sumar,  per tant,  és un prec, no necessitem resposta però sí que ens
agradaria que fos així en altres ocasions.

- senyor Fernandez: Tot i que el prec no implica resposta, li vull fer només un matís. El
govern governa i aquestes decisions que prenen a la Junta de Govern són compatibles
amb que avui, per exemple la moció que ha fet l'entesa és la mateixa que va aprovar
el govern, ja que vostès a vegades diuen que el govern no governa, el govern per un
costat governa, i vostès poden portar aquí les propostes que vulguin. És evident que
en el tema del pacte fiscal en podríem parlar moltíssim, jo l'únic que desitjo és que les
formacions catalanes es posin d'acord amb una proposta que sigui viable i que no
comporti la frustració. Viable vol dir anar molt més enllà del que tenim i després no
llencem a la població amb una proposta que després no puguem defensar.
Però en qualsevol cas, nosaltres aquí el govern és PSC i Convergència, en tot allò que
estiguem d'acord ho aprovarem i fins i tot a expenses que potser els nostres respectius
partits polítics no hi estiguin d'acord, però això  és compatible amb què vostès, els
grups de l'oposició, portin aquí la moció, i si passa com avui, que ha passat amb la
moció de l'Entesa, a més es converteix amb institucional. Més força, per un costat
l'aprova el govern i per l'altre costat l'aprova el plenari amb tots els vots a favor de tots
els membres del Consistori.

- senyor Rangel: En relació a una de les preguntes que s'ha formulat aquí per part del
grup d'Esquerra, relacionada amb aquesta munió d'instàncies rebudes en un curt espai
de temps, i que li han fet al regidor de Relacions Ciutadanes, només comunicar-los-hi
diverses coses, una, són instàncies de particulars, no d'associacions, són instàncies
relacionades amb aspectes de serveis que han entrat totes a Serveis, i són instàncies
que han estat contestades totes, amb una celeritat expressament volguda per mi, en la
línia d'agrair la col.laboració d'aquests ciutadans que s'han esmerçat, en tants pocs
dies, a fer tantes instàncies, i contestat-los-hi que en la propera reunió que hem muntat
conjunta, amb la Policia Local, l'Àrea de Serveis i el regidor de Relacions Ciutadanes,
que tindrà  lloc  la  propera  setmana,  tindran  resposta  a  totes  aquestes  preguntes  i
peticions i demandes que en aquests moments es produeixen.  Si vostès segueixen
estant  interessats  en la resposta a totes aquestes demandes i  necessitats,  aquest
regidor es compromet en el  proper Ple,  a fer una breu síntesi  i  una prou explícita
relació de totes aquestes problemàtiques i les solucions que s'han pogut donar o es
poden donar des de l'Àrea de Serveis o des d'altres àrees.

I no havent-hi cap més assumpte per tractar s’aixeca la sessió essent les deu i cinc
minuts del vespre. En dono fe.
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